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Obletnica V. Kongresa Komunistične Partire Jugoslavije

Zgodovinski V. kongres Partije, - 
praznik našega delovnega 
ljudstva

Pred letom dni so bila vsa naša 
mesta okrašena, raz streh so plapo
lale zastave, na slavolokih so bili 
veliki napisi »Živel V. kongres KPJ« 
in vse je bilo svečano razpoloženo. 
Bil je to veliki praznik za vse naše 
delovne ljudi, saj je potekal prvi 
kongres po dvajsetih letih. V teh 
dvajsetih letih med obesna kongreso
ma se je zgodilo v Jugoslaviji mar
sikaj, Partija se je učvrstila, se obo
rožila in povedla svoje narode skozi 
borbo v svobodo in še dalje v ob
novo in na pot  socializm a.

V. kongres je pregledal vse storje
no — vse uspehe, pa tudi kritično 
pregledal pom anjkljivosti in dal 
smernice za izboljšanje. V. kongres 
je postavil pred Partijo velike nalo
ge — odgovorne naloge in Partija 
jih izvršuje. Delovno ljudstvo Je z 
navdušenjem sprejelo naloge, ki jih  
je pred njega postavil V. kongres 
KPJ in uspehi so vsak dan vidnejši. 
Delovne množice z velikim navduše
njem izboljšujejo delo, disciplino in 
način dela v  tovarnah, podjetjih in 
ustanovah in zmagoslavno, izpolnju
jejo petletni plan, a ga tudi vidno 
presegajo. Delovni kolektivi Študira
jo  material V. kongresa, ki jim  daje 
smernice in jih izgrajuje in dokaz, 
da so smernice, ki jih  je nakazal V. 
kongres, pravilne, je dejstvo, da so 
se usm erili v delo po njih in dose
gajo vedno večje uspehe — d uspehi 
dokazujejo, da smo ostali zvesti 
marksizmu in leninizmu. Nekaj me
secev pred V. kongresom KPJ so 
nam očitati v resoluciji Informbiro
ja  odklon s  poti v socializem in nam 
očitali, da s e pridružujemo imperia
listom , da podpiramo kapitalistične 
elemente, toda leto d ni po tej zlo
glasni resolitciji so naši uspehi pred
vsem  v naših okrajih na področju 
socializacije vasi dokaz o zlonamer
nosti Inform biroja; dokaz, da je na
mera vodstev demokratičnih držav 
klevetnišlca kampanja, ki naj bi raz
bila enotnost našega ljudstva in 
usm erila našo Partijo v  brezidejnost, 
da bi bila tako resolucija utemelje
na.

Mnoštvo kmetijsko obdelovalnih 
zadrug v naših okrajih, predvsem v 
ljutomerskem okraju, kjer obsega 
socialistični sektor že preko 60% ce
lotnega kmetijstva, je neovrgljiv do
kaz o naši pravilni poti v socializem. 
Vsa naša gospodarska politika je 
usmerjena v zatiranje zadnjih ostan

kov kapitalizma na vasi, nikakor pa 
ne v krepitev kulaških elementov na 
vasi, kot o tem govorijo radijske 
postaje demokratičnih držav.

Kljub temu, da nas ovirajo v na
šem delu na naši poti v socializem  
da nam mečejo polena pod noge pri 
graditvi težke industrije, pa se naša 
težka industrija, kot industrija sploh, 
lepo razvija, sa j so naši delavci po
žrtvovalni in strnjeni, ter zavestno 
ustvarjajo in gradijo. Poglejmo sa
mo naša podjetja in tovarne, povsod 
j e . mnogo racionalizatorjev, novator
jev in iznajditeljev, proizvajam o ved
no več strojev in predmetov, ki smo 
jih  doslej uvažali in prav požrtvo
valnosti delavskega razreda ter nje
govi zavesti gre hvala za osamosvo
jitev naše industrije.

Vse te ugotovitve ne bi mogli po
staviti — jih  sploh ne bi bilo, če ne 
bi im eli čvrsto, trdno revolucionarno 
Partijo, ki usm erja in vodi delavski 
razred. To so ugotovitve, ki so vzrok 
Vsem večjim klevetniškim kampan
jam od strani vodstev demokratič
nih držav, poskušnjam istih, da nam 
s sabotiranjem trgovinskih pogodb 
in na podobne načine onemogočijo 
zgraditi socializem v naši državi.

Kljub vsem oviram pa korakamo 
vztrajno naprej, po pravilno začrta
ni poti, z jasnim pogledom na našo 
revolucionarno preteklost, na naše 
pridobitve in zmage in dosegamo 
dnevno vidne uspehe, a delovne mno
žice vsega sveta, predvsem pa de
mokratičnih držav,- spoštujejo našo 
borbo in so solidarni z  nami. Veseli
jo  se naših zmag, tem bolj, ker so 
izgubile perspektivo svojega boja, 
saj je njihovo vodstvo brez pravega 
pogleda v bodočnost, brez prave idej
ne podlage, kar je posledica strem
ljenja za tem, da bi bili večji pozna
valci delavskega razreda, kot so bili 
Marx, Engels, Lenin in hočejo biti 
revizionisti marksističnega nauka. Ni 
čudo torej, da je nastala zmeda poj
mov v njihovih glavah in da je čuti 
posledice tega tudi med njihovimi 
delovnimi množicami, V njihovem  
gospodarstvu in politiki sploh.

V. kongres KPJ je v teh okolišči
nah tem večjega zgodovinskega po
mena, saj je jasen dokaz povezano
sti komunistične Partije Jugoslavije 
z najširšim i plastmi delovnih množic, 
z ljudstvom , in je azto tudi praznik 
vsega ljudstva — vseh narodov no
ve Jugoslavije.

Njihov namen je  bil
izigravati ljudsko oblast

Da se plan v  gozdarstvu pravo
časno izvede, je izdala ljudska oblast 
Uredbo o mobilizaciji voznikov za 
prevoz lesa, in v tem sm islu je iz
dajal Izvršni odbor pri okrajnem 
ljudskem odboru v Murski Soboti 
odločbe o obveznosti posameznih go
spodarjev, ki posedujejo konje in 

vozove, za odhod na prevoz lesa. 
Marsikatere vasi so se odzvale temu 
pozivu pravočasno in voljno; pose
bej pohvalno se je odzval KLO Mart
janci, za katerega je bil izstavljen 
naj večji plan, a vozniki so se odzvali 
pozivu prvi in v polnem številu. Tu
kaj so množične organizacije pristo
pile v pomoč prevodnikom, ki so od
šli v pomoč gozdarskemu gospodar
stvu in poželi najprej na njihovih 
njivah.

Tako so storili tudi v nekaterih 
drugih vaseh. V Kuštanovcih pa je 
bilo popolnoma drugače. Prevozniki 
se niso odzvali. Taki so Rituper Jurij. 
Rituper Josip, Rituper Janez in 
Oček Aleksander. Prav ta zadnji je 
bil proti temu, da bi se odzvali po
zivu in je razglaševal. da je ta akcija 
vprašanje vsakega posameznika, ali 
hoče iti ali ne. S tem je povzročil ne 
samo to, da sam ni hotel iti, ampak 
tudi to, da se tudi drugi iz njegove 
vasi pozivu niso odzvali. Izvršni od

bor pri Okrajnem ljudskem odboru 
v Murski Soboti je pod vzel ukrepe 
proti temu škodljivcu ljudske obla
sti, ki je hotel izigravati ljudsko 
oblast po zakonu. Tako ga je kazno
val z zaplembo konja.

Slično stališče kot Oček je zavzel 
tudi Kuzma Alojz iz Tišine. Ta bi 
moral dati konja v skupno vprego s 
sosedom, toda pozivu se ni odzval. 
Organi ljudske oblasti so zahtevali 
pojasnilo, a Kuzma je proti njim 
surovo nastopal in Uredbi nasproto
val. Izvršni odbor je enako kaznoval 
tudi njega.

Slični primeri so bili z naslednji
mi: Čontala Janez iz Pertoč, kate
remu sta zaplenjena dva konja, Zel- 
ko Peter iz Pečarovec, katerega je 
doletela ista kazen, Jerebic Marija 
iz Melinec, ki je bila prav tako kaz
novana, Cvemjak Anton, kateremu 
sta bila zaplenjena dva konja in 
voz, Flajšhaker Alojz iz Pertoč, ka
teremu sta bila zaplenjena dva ko
nja, Mencinger Janeza je doletela 
ista kazen..

Vsi so se zagovarjali z nemogoči
mi izgovori, češ, da imajo pogodbe 
z raznimi podjetji za prevoz, a jih de
jansko niso imeli, da konji niso nji
hova last, da so bolni, da niso ve
deli, da lahko pridejo brez voza, če

ga nimajo, in slično. Dejstvo je, da 
so hoteli izigrati ljudsko oblast, da 
niso upoštevali zakonov in da so na
sprotniki ljudske oblasti. Lep primer 
za to je Flajšhaker Alojz, za katerega 
je mnenje vaščanov, da je nasprot
nik vseh ukrepov ljudske oblasti in 
da poskuša z raznimi parolami za
virati izvršitev Uredb ljudske oblasti.

Plenum Osvobodilne fronte okra ja Ljutomer
Pregled dele Fronte je prikazal lepe uspehe 

v razvijanja socialističnega sektorja
V nedeljo, dne 17. julija ob 9. 

uri je bilo v  dvorani Mestnega 
kina redno z asedanje  plenuma 
Osvobodilne fronte okraja Ljuto
mer, na katerem so frontovci kri
tično pregledali svoje dosedanje 
delo, ugotovili napake in pomanj
kljivosti, pa tudi dosežene uspe
he frontnih organizacij. O delu 
fronte je poročal sekretar OF 
Ljutomer tov Rozman, ki je med 
drugim dejal:.

Letošnje leto so bili izvoljeni novi 
odbori osnovnih frontnih organizacij, 
iz katerih se je  odločno pometlo raz
bijače enotnosti fronte delovnega 
ljudstva, vaške bogataše, špekulante 
in kulake, ki so se vrinili v odbore 
OF, ter so s svojim reakcionarnim 
delom in oportunizmom zavirali delo 
in nemoten razvoj OF. Ena osnovnih 
nalog teh novih odborov, kakor tu
di okrajnega vodstva je, da budno 
pazi in se bori proti domačim raz
bijalcem enotnosti Fronte, proti so
vražnikom delovnega ljudstva. Do
puščati, da bi ti posamezniki razbi
jali zunanjo in notranjo enotnost 
osnovnih frontnih organizacij, bi po
menilo zločin nad delovnim ljud
stvom.

Ena najvažnejših nalog je organi
zacijsko vprašanje in razširitev or
ganizacije.

V ljutomerskem okraju je od 16.998 
volivnih upravičencev vključenih v 
Osvobodilno fronto 11.303 ali 70%  
vseh volivnih upravičencev. Kako 
pravilno so razumeli frontovci okra
ja Ljutomer, da je treba v odbore 
izvoliti dobre in vestne ljudi, nam 
priča dejstvo, da je večina odborni
kov delavcev, malih in srednjih 
kmetov, medtem ko je v odborih le 
še samo osem velikih kmetov.

V začetku leta so sprejele osnovne
frontne organizacije važno politično
organizacijsko nalogo in jo tudi iz
vršile, zlasti v Sahovcih, Sogarov
cih in Mihalovcih, ki so imeli od 
vseh volivnih upravičencev včlanje
nih le od 12 do 20% , a je danes že 
65% volivnih upravičencev vključe
nih v frontno organizacijo. Vendar 
pa  je še vedno nekaj vaških odborov, 
ki niso razumeli ali p a  niso hoteli 
razumeti te naloge kot n. pr. Sep
tinci in Žirovinci, ki imajo danes 
še samo 30% članov OF. Najboljše 
pa so rešili vprašanje sprejema novih 
članov in razširitve organizacije OF 
vaški odbori Železne dveri, Mali Bre
brovniki in Strepetina, ki so zajeli 
v OF volivnih upravičencev.

V prvem polletju istega leta je 
bilo v  Okraju sprejetih 1627 članov 
Okrajni odbori, kakor tudi posamezni 
vaški odbori pa bodo morali napeti 
vse sile v drugi polovici leta, da 
vključijo še 20% volivnih upravičen
cev v  OF in tako stoodstotno izpol
nilo letni plan.

Vzporedno z halogo sprejema no
vih. članov pa je važna naloga odbo
rov Fronte, očistiti osnovne frontne 
organizacije nezdravih špekulantskih 
elementov. D o danes je bilo takih in 
podobnih izključenih iz Fronte 750

Ena najvažnejših nalog osnovnih 
frontnih organizacij okraja Ljuto
mer je politično vzgojno delo na va
si, kajti izgradnja socializma zahte
va socialistično mislečega človeka 
Lansko leto je bilo nekoliko študij
skih krožkov, raznih političnih pre
davanj in izobraževalnih tečajev 
kjer so poedinci dosegli zelo lepe 
rezultate. V ljutomerskem okraju so 
okrajni aktivisti na množičnih se

stankih članov Fronte podrobno raz
ložili celoten razvoj našega gospo
darstva in vse mogoče politično-go
spodarske probleme.

Kot tretja važna naloga, ki stoji 
pred delovnim ljudstvom ljutomer
skega okraja, je pomoč pri razvoju 
zadružništva. To nalogo v ljutomer
skem okraju vestno izpolnjujejo. 
V prvem polletju so razen štirih že 
obstoječih ustanovili 28 novih kme
tijsko- obdelovalnih zadrug in 17 za
družnih ekonomij. Tako imajo danes 
32 kmetijsko-obdelovalnih zadrug tn 
17 zadružnih ekonomij ali 60% so
cialističnega sektorja in tako plan, 
ki so si ga postavili glede zadružni
štva, daleč presegli.

Ena izmed glavnih nalog frontne 
organizacije okraja Ljutomer je pri
dobivanje nove delovne sile za na
šo industrijo, za čim prejšnjo izvrši
tev petletnega plana. Danes lahko s 
ponosom priznamo, da to nalogo lju 
tomerski okraj, zahvaljujoč se vod
stvu, vestno in častno izvršuje, saj 
je v  tem pogledu eden najboljših 
okrajev v Sloveniji. V začetku je 
bulo sicer težko, kajti med člani 
Fronte je bil na široko razpasen 
oportunizem, toda to je bilo odprav
ljeno s pravilnim prilagojevanjem in 
v maju so - dali v pomoč našemu 
gospodarstvu 130 ljudi in tako 100% 
izpolnili plan.

Za letošnje leto j e  predvidena po 
planu dokončna izgraditev osmih za
družnih domov in drugih gospodar
skih poslopij. Toda delo na gradi
liščih je bilo v prvem polletju pre
cej mrtvo. Tako v svojem letnem 
planu vaški odbor Križevci točno 
navaja, da bodo zadružni dom zgra
dili do 1. julija 1949, v čemer pa plana 
ni bil dosežen. Tudi na drugih gradi
liščih delo počasi napreduje. Veči
na; se  izgovarja, da plana niso do
segli zaradi frontnih brigad, ki od
hajajo iz našega okraja na važnej
še gradnje. Toda to nikakor ne drži, 
in bo treba v drugi polovici letnega 
plana odpraviti tudi to vprašanje 
ter pospešiti delo na gradiliščih.

Nadalje je tov . Rozman poročal o 
delu poljskih opekarn okraja Ljuto
mer, ki izdelajo skupno dnevno 9000 
komadov zidne opeke.

Razen tega šo se vršile še razne 
druge gospodarske akcije: pogozdo
vanje, setev, masovni pregledi krom
pirišč, odkupi itd. Čiščenje gozdov 
se je vršilo v  vseh KLO-ih. Spomla
dansko pogozdovanje je bilo plani
rano na 3 ha a pogozdili so 3 in pol 
hektara Posek lesa je izvršen, le 
nekatere ekonomije ga še niso izvr
šile, kjer je pa sedaj v sečnji. Ker 
je bila jesenska žetev izvršena na 
4035 ha, je preostalo za spomladan
sko - setev 6336 ha, katera površina 
je bila v celoti posajena. Spomladi so 
poškropili 83.482 sadnih dreves, ta

ko da je bil plan presežen za 208% 
Množični pregled krompirišč se je 
v prvem polletju vršil trikrat, a do 
danes niso našli ničesar.

Sklep v zbiranju odpadkov ni bil 
v celoti izvršen, kajti nekateri vaški 
odbori še vedno ne razumejo te važ
ne akcije. Do danes je izvršen popis 
24.944 kg starega železa, pri čemer 
se je v  okraju najbolj izkazala Stroč
ja vas, kjer so zbrali 8674 kg starega 
železa.

V pogledu kultumo-prosvetnega 
dela vaških odborov OF je zelo kri
tična situacija. Deluje le 9 igralskih 
skupin, med katerimi so najboljše 
Ljutomer, Stara cesta in Veržej. Do
slej je bilo izvedenih 45 iger in 60 
raznih prireditev. V okraju so štirje 
pevski zbori. V letnem planu so si 
zadali nalogo, da bodo pregledali vse 
knjižnice in jih očistili nesodobnih 
knjig.

Kljub temu, da se vse naloge, ki 
jih predvideva polletni plan. niso iz
vršile, so osnovne frontne organiza
cije kljub raznim pomanjkljivostim 
vendarle revolucionarno izvrševale 
postavljene naloge ter jih tudi v go
tovih panogah prekoračile ter nare
dile velik korak naprej v  socializem.

Na konferenci so sprejeli sledeče 
sklepe za bodoče delo:

Osnovna naloga vaških odborov je 
politično-ideološko delo na vasi Va
ški odbori OF morajo s pomočjo 
okrajnih aktivistov neprenehoma 
tolmačiti članom OF politični in go
spodarski položaj pri nas in v svetu 
V jesenskem in zimskem času bo 
morala komisija za politično-ideolo
ško delo organizirati masovni študij 
s  člani vseh množičnih organizacij, 
kakor tudi desetdnevni seminar za 
vse predsednike in tajnike vaških 
odborov OF

Člani organizacije OF morajo da
nes bolj kakor kdaj koli poprej še 
budneje paziti na enotnost OF. njene 
pridobitve, kajti danes skušajo ne 
samo naši notranji sovražniki, tem
več tudi tisti, ki so bili nekdaj naši 
prijatelji, zbujati nezaupanje delov
nemu ljudstvu v Osvobodilno fronto

Za nadaljnih organizacijsko utrje
vanje v OF delavnega ljudstva so se 
pri okrajnem odboru OF organizi
rale razne komisije za uspešnejše iz
vajanje vseh panog našega gospo
darstva.

Pomagali in organizirali bodo vse
stransko pomoč našemu zadruž
ništvu. ter se še nadalje borili za 
ustanovitev novih kmetijsko-obdelo
valnih zadrug. Organizirali bodo še 
več delovne sile in ustanavljali 
frontne brigade.

Ob zaključku je bila sprejeta reso
lucija Glavnemu odboru. Osvobodil
ne fronte Jugoslavije. S. V

Odpraviti je potrebno k lateštvo in preprečili
širjenje slabega vpliva delom rznežev

V času, ko je potreba po delovni sili 
v naši ljudski državi največja in se nih
če ne more pritožiti, da ne najde za
poslitve, se najdejo še vedno med na
mi takšni ljudje, ki se izmikajo delu 
in iščejo lagodnega življenja na najraz
ličnejše načine. Tako se bavijo s šuš
marstvem. prekupčevanjem, divjim lo
vom in podobnimi človeka nevrednim 
delom. Pa to še ni vse. Na takšen na
čin prislužen denar razsipavajo za pijačo 
in pijančujejo ter s takšnim življenjem 
škodljivo vplivajo na svojo okolico.

Tudi v soboškem  okraju je nekaj ta
kih postopačev, ki se jim ne ljubi na 
pošten način prislužiti denar in te je 
ljudska oblast kaznovala; Fartek Ma
rijo, ki je živela klateško življenje v 
rogaševski okolici, s 3. meseci poboljše
valnega dela in 6 meseci prevzgojne
ga dela. Gaber Alojza prav tako iz Ro
gaševec s 3 meseci poboljševalnega 
in 12 prevzgojnega, Sinic Gezo iz Kuz

me s 3 meseci poboljševalnega dela in 
7 meseci prevzgojnega dela,  Straus 
Alojza na 3 mesece poboljševalnega de
la in 8 mesecev prevzgojnega ter Beža
na Mihaela na tri mesece poboljševal
nega in dve leti prevzgojnega dela

Tipičen primer delomrzneža je med 
temi Straus Alojz, ki je star komaj 
osemnajst let, torej v najlepši dobi raz
voja, ko bi lahko postal dober delavec 
v tovarni, ali bi se izučil obrti, ali kjer 
koli postal kvalificran delavec Tako 
pa se je potepal in delal samo toliko, 
da se je za silo preživel. Seveda se kot 
klatež ni izogibal niti priložnostnih tat
vin in podobnih, krivičnih dejanj.

Prav tak, toda ne tako mlad, je tudi 
Bežan Mihael iz Gornjih Slaveč, ki se 
je kot izučen mehaničar bavil s prilož
nostnim šušmarstvom in divjim lovom 
a poleg tega je pijančeval in s ponaša
njem ter življenjem sploh slabo vplival 
na svojo okolico.
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Novi izdelki za široko potrošnjo -
proizvod naše lokalne industrije

Delovni kolektiv kleparske de
lavnice v Murski Soboti je prejel 
za razstavljene izdelke na razstavi 
lokalne obrti in industrije v Ljub
ljani nagrado v znesku 60,000 din in 
diplomo za bogat asortiment.

V kleparski delavnici se v letoš
njem letu izdelujejo z elo različni 
predmeti — od otroških igrač do 
strojev, ki jih rabijo za lastno upo
rabo. Izdelujejo predmete, ki smo jih 
do nedavna uvažali kot svetilke za 
železničarje, m je bilo po njih ve
liko povpraševanje in potreba. Izde
lana je tudi prva jamska svetilka, 
ki pa še ni v serijski izdelavi.

NOVA DELAVNICA IN NOVA 
SVETILKA

Iz kleparske delavnice je večkrat sli
šati poleg udarcev kladiv in ropota 
strojev vedre melodije radia Ljubljane. 
Sindikalna podružnica kleparjev si je 
oskrbela radio in zvočnik in delo kar 
hitreje teče, če se sliši poskočna pol
ka . . .

Sicer pa je kleparska delavnica, ki jo 
je zapustil za seboj nemški privrženec 
Ditrich in spada po osvoboditvi pod 
Mestna podjetja, že preozka za širok 
kolektiv marljivih kleparjev. Zato pa je 
videti v istem dvorišču veliko in pro
storno poslopje — novo kleparstvo, to
da to. še ni dograjeno, ker mu mestna 
mizarska delavnica ne posveča dovolj 
pažnje. Seveda je to neprimerno za de
lavstvo, ki ga je vedno več, saj se iz
deluje iz dneva v dan več novih pred
metov.

Nedavno so začeli na veliko izdelo
vati svetilke za železničarje, ki so že 
godrnjali, ko je zaradi pomanjkanja ta
kih svetilk mars ikdaj za las manjkalo, 
da se ni kaj težjega, pripetilo. Prvi pri
merek take svetilke je naredil Medven 
Bogo. Zdaj ga vedno vidiš pri svetil
kah. Če ne dela, premišljuje, kako bi 
izboljša) način izdelovanja.

»Strojev nimamo takih — pa si mo
ramo najti pripomočke!« pravi, če koga 
zanima, zakaj vedno toliko razmišlja. 
»Precej pripomočkov sem že naredil; 
prav za prav iznašel, a naredil jih je 
Uršič.«

Pa je tu potrebno mnogo malenkost
nih izboljšav pri izdelovanju posamez
nih delov svetilke, katere prezreš, če 
jo pogledaš gotovo. Če bi delal z ro
ko, bi bila svetilka izdelana vedno ne
točno in mnogo časa bi poteklo. Tako 
pa:

»Poglejmo samo pripravo za izdelavo 
oziroma za upogibanje ročajev. Enostav
na je, iz odvišnih kosov železa, stisneš 
jo  v škripec in upogibaš. Kvaliteta dela 
je ; za sto odstotkov boljša, a delo grb 
najmanj petnajstkrat hitreje od rok.« 

Prav tako je tudi z ostalimi delčki, 
ki jih je pri tej svetilki mnogo.

»Vse to je bilo potrebno za prvo sve
tilko izdelati brez pripomočkov — pro
storočno . . .  Prva dva primerka je upra
va poslala na preverbo na ministrstvo,« 
pripoveduje, če ga vprašaš. »Pa sem 
dolgo premišljeval, preden sem pričel 
z delom: ali je res potrebno tako, kot 
pripovedujejo železničarji, ali pa samo 
oni tako govorijo, ker mogoče sami ni
majo. Bilo j e  pač vprašanje, ali se bo 
izplačajo delati v večjem obsegu. Pa 
so me vsi, kot ostali delavci, tako sin
dikat in uprava podprli... Pa sem pri
čel. Ko pa se človek zagrize, ne odne
ha in naredil sem.«

Zadovoljen je s svojim uspehom in še 
naprej se trudi, da bi koristil s svoji
mi zamislimi in ne odneha. Pa ni sam!

TUDI JAMSKO SVETILJKO BODO 
NAJBRŽ KRATKEM IZDELOVALI

»Na razstavi v Ljubljani pa ni bila 
samo ta svetilka in to kar je videti v 
delavnici,« ne pozabi na tovariša Bogo  
»Kolmanič je izgotovil prvi primer jam
ske svetilke in ta je zdaj v Zagrebu. 
Kot Kolmanič smo vsi radovedni, ali bo 
odobrena za serijsko izdelavo.« 

Kolmaničeva zamisel pa ni samo jam
ska svetilka. Izdelal je tudi prve vzor
ce žlic, ki še prav tako niso v  široki 
izdelavi, a je občutiti povpraševanje po 
njih. So iz navadne pločevine, a po
cinkane, in kleparji sodijo, da bodo za
dovoljive.

SAMI SO IZDELALI POTREBEN STROJ 
ZA SVOJO DELAVNICO

»Marsikaj manjka naši delavnici,« 
pripomni Kovačič, ko pregleduje stro
je. »Sicer smo sami pristopili k temu, 
da se oskrbimo s stroji, ki so nam nuj
no potrebni, a jih ne moremo dobiti ni
kjer, vendar je vse to premalo.«

Tako so sami izdelali stroj za upogi
banje pločevine. Ta jim je bil nujno 
potreben, saj en sam stroj m zmogel 
vsega. Včasih je bilo upogibalne
ga dela za različne predmete in vsi 
so nagmili k stroju, pa so morali 
čakati grug drugega, in delo je bilo za
drževano. Ta stroj pa razbremenjuje 
starega in delo je vedno na tekočem. 
Tudi tega so izdelali, kot vse priprave 
za izboljšanje, iz starega železa. Pa iz
gleda kot nov.

»Veliko tega bi še mi naredili, če bi 
imeli vse stroje, ki jih rabi delavec za 
preciznejša dela. Sicer imamo zdaj že 
precej strojev, toda ti služijo samo svo
jemu namenu — izdelavi predmetov, ki 
jih ž e  izdelujemo. Malo novega se 
bo dalo narediti ne njih,« je mnenja 
S l i ski.

Sicer govori, kot da je pri njiih vse 
pomanjkljivo, toda iz njegovih besed je 
razbrati, da si želi .večje ustvarjalno
sti v delavnici, kot pa v resnici je. To je 
dobra stran tega kolektiva — nikdar 

.niso zadovoljni s tem, kar so naredili. 
Vedno večjih uspehov si želijo.

RAZNOVRSTNOST IN KVALITETNA 
IZDELAVA ODLIKUJE IZDELKE

Med izdelki, ki so bili razstavljeni, 
Je najti različne predmete — od igrač 
pa do najpotrebnejših reči. Tako so tu
kaj praktična cedila, katera so do ne
davna izdelovali kombinirano, pa se jim 
ga je pred kratkim posrečilo izdelati iz 
enega samega komada. Med temi izdelki 
je najti lepo izdelan obod za termos
steklenko, s tiskalko za krompir, pa kot
liče za vodo, kante za smeti, okrašene 
z lepimi vzorci in še množico manjših 
in večjih predmetov iz pločevine, in mar
sikateri med temi je originalna zamisel.

Kot da bi bili tvorniški izdelki, so vse 
te reči. Prav nobene razlike ni v okusni 
izdelavi in še manj v kvaliteti.

IZKORISTITI VSE KAR SE DA, JE NJI
HOVO NAČELO V POTROŠNJI 

MATERIALA
V delavnici ni videti pločevinastih od

padkov kot včasih. Vsak delič porabijo. 
Vse to je izkoriščeno. Na mizi je videti 
kupček pločevinastih izdečkov.

»To je za dušice, ki se uporabljajo za 
svetilke na olju,« pojasnjuje Kovačič.

Takšne in slične predmete izdelujejo 
iz samih odpadlkov. Včasih so take reči 
bile zavržene, danes so precej donosne

DELO SINDIKATA PA JE V PRE
CEJŠNJI MERI SLABŠE

Včasih je sindikalna podružnica kle
parske delavnice bila med prvimi, ko 
pa so se združili sindikati mestnih pod
jetij, njihovo delo več ni tako. Pred
vsem je to opaziti na kulturno prosvet
nem polju. Svojega sten-časa zdaj ni
majo. Temu je kriv kulturno prosvetni 
referent tov. Mitkovič, ki ne skrbi za 
kulturno delo v podružnici.

»Pa je bil naš sten-čas včasih med 
najboljšimi,« se je oglasil mladinec, ki 
je opravljal svoje delo pri stroju.

»Lan i na razstavi sten-časov je s icer 
zasedel sedmo mesto, vendar je bil po
slan na republiško razstavo sten-časov 
v Ljubljano. Bil je to prvi kovinarski 
sten-čas — ves iz pločevine in oprem
ljen s članki iz življenja v kleparski 
delavnici in s prav takimi risbami. Pa 

ga nismo dobili več nazaj.«
Pred nedavnim so šli v Kuštanovce 

na sečnjo lesa. Referent za preskrbo je 
oskrbel podružnici drva, treba jih je bi
lo posekati in s tem delom so zamudili 
precej časa, katerega je treba nadokna
diti v  delavnici. S kurivom pa so le pre
skrbljeni .

ZA SVOJE DELO SO DOBILI 
PRIZNANJE

Vse sile so vložili v to, da bo nji
hovo delo kvalitetno, p e stro  in da p o 
kažejo na republiški razstavi lokalne 
obrti in industrije vse pridobitve od 
osvoboditve pa do zdaj; naj vidijo vsi 
koliko go dali za izboljšanje dela, zato, 
da bo zadoščeno potrebam ljudstva 
v okraju in izven okraja, s aj so njihovi 
izdelki znani daleč okoli. Pred razstavo 
so delali mnogo v  prostem času in se 
res temeljito pripravili na razstavo, kjer

s o  želi vse priznanje gledalcev in 
ocenjevalne komisije, saj so dobili za 
svoje delo, za razstavljene izdelke, di
plomo za bogat asortiment. Delovni ko
lektiv pa je dobil poleg tega še nagra
do v znesku 60.000 din.

To nagrado je dvignil upravnik de
lavnice, ki je mnogo pripomogel temu, 
da je v izdelano in se izdeluje v delav
nici toliko različnih in potrebnih izdel
kov, toda o tem ni spregovoril z delav
ci ničesar, kot jim tudi na pokazal di
plome.. .

»Mi smo si to priznanje zaslužili in 
prav bi bilo, da nam pove tovariš uprav
nik kaj o temi da nam vsaj pokaže kaj 
smo dobili,« je z negodovanjem dejal 
Medven, ki je dal naj večji delež za iz
boljšanje dela in je najbolj nestrpno 
pričakoval prihoda upravnika z diplomo.

»Sicer pa smo o tem govorili na se
stanku sindikata. Mislim, da je prav, da 
kolektiv zve o tem in da se mu po
deli tudi nekaj od tega, a ne, kot pra
vijo nekateri; da sindikat s tem nima ni
česar.«

Pa jim bo ustreženo. O tem se je vod
stvo podružnice že pogovorilo in zasluž
ni bodo dobili tudi primerne nagrade. 
Sicer je vodstvo sindikata nekoliko pre
pozno pristopilo k temu, toda to je po
sledica nedovoljne delavnosti sindikata, 
ki se opaža po združitvi sindikatov 
mestnih podjetij.

Kolektiv kleparske delavnice pa se je 
oprijel deda še z večjo voljo, še z več
jim navdušenjem, saj so videli, da za 
svoj trud dobivajo pravilno priznanje 
in so primerno nagrajeni,-

»DELAMO PO SKUPINSKIH NORMAH, 
RAJE PA BI DELALI KOT V TOVAR
NAH NA PODLAGI REALNIH NORM«

»Pri nas  ne moremo razviti pravega 
tekmovanja, kljub temu da v marsičem 
izboljšujemo delo, da realiziramo mar
sikatero zamisel in se trudimo na vseh 
poljih biti dobri delavci,« je izrazil svoje 
kritično mnenje Bogo.

V kleparski delavnici so različni 
stroji, toda enakih ni, razen enega za 
upogibanje pločevine. Prav tako je raz
noliko njihovo delo, saj v nobenem ted
nu ne delajo vedno istih izdelkov, ampak 
po potrebi. Vsled tega jim ni mogoče 
uvesti realnih norm in  tudi ne uvesti 
pravega tekmovanja niti registrirati naj
boljših delavcev za udarnike, saj se ne 
presega norma čez 20%. »A če se, se v 
takem slučaju zviša,« ugotavlja Uršič,

»Tako je vzeto povprečje pri nas in 
tekmovanje se pač ne razvija,« je kon
čal Kovačič.

Ne tekmujejo sicer po realnih normah, 
vendar pa tekmujejo, da se niti sami 
ne zavedajo, Tekjmujejo v tem, kdo bo 
več dal za skupnost, čigava zamisel bo 
boljša in v tem se zrcali njihova za
vest. Mnogo novega so dali v proizvod
njo in marsikatera zamisel bo realizi
rana v tej delavnici. Mladi kleparji pa 
se usposabljajo, ,vzgajajo, navzemajo 
njihovega duha in pričakovati je od njih 
prav takih uspehov kakor od njihovih 
starejših tovarišev.

Op

Med našimi frontovci
Kar poidite z menoj! Gremo na pot, obiščimo nekatere vasi. Pregledali 

bomo, kaj delajo naši ljudje, kaj bi lahko naredili, kako bi pravilno in boljše 
naredili in opravili svoje delo in kaj tišči naše poštene delovne ljudi.

Na poti do Rankovcev nas spremljajo ob strani ceste na njivah v vrste 
postavljeni krizi pšenice, rži, a bujni oves čaka na ostro koso Med križe 
žita se je vrinila močna koruza, ki cvete Zraven koruze, zeleni krompir. V 
Rankovcih so naši delovni ljudje po svojem delu na njivah enaki ostalim 
ljudem našega okraja, toda nekaj jih le loči od nekaterih vasi okraja. Oni 
so morali dati za gozdna dela v Dravogradu dva para konj. In kaj mislite, 
kako so uredili to vprašanje? Da ne bi primanjkovalo delovne sile pri dveh 
volovih in  konjih, so Rankovčani poslali s konji kar štiri delavce, kljub 
temu, da je tudi pri njih veliko dela z žetvijo, kakor v ostalih vaseh, ki so 
se branile poslati konje in ljudi na delo. Vsekakor lahko služijo za vzgled 
marsikateri vasi, kjer je morala poseči vmes ljudska oblast, kjer je ljudska 
oblast morala prepričati ljudi, da je petletni plan tudi zakon. Rankovčani 
imajo tudi svoje težave. Že dva meseca niso n pr dobili izplačano mleko 
od zadruge, kar ni v redu in je dolžnost zadruge, da to vprašanje izplačila 
čimprej reši Tožili so se, da je ravno tako s krompirjem, Če se te zadeve 
uredijo, a to ni težko, sem prepričan, da bodo Rankovčani še bolj prepri
čani v moč ljudske oblasti in da bodo z veseljem izpolnjevali vse naloge, 
katere pred njih postavlja ljudska oblast.

Gremo naprej! V Gornjih Slavečih je sestanek. Ljudje poslušajo, kar 
jim pripoveduje okrajni aktivist Govore tudi o svojih težavah. Žetev za
hteva od njih veliko ljudi. Nekateri trdijo, da ne morejo dati ljudi za eno
mesečno frontno brigado. Toda v Slavečih so ljudje, s katerimi se da po
govoriti in katerim se da nekaj dokazati. Plan j e  delo nas vseh. Če iz ene 
vasi gredo trije ali štirje na delo. ni rečeno, da bo domače delo propadlo. 
Tega se zavedajo v Slavečih v pogovoru z okrajnim aktivistom. Sosed bo 
sosedu pomagal  čelo ustanovili bodo skupino ljudi, ki bodo pomagali lju
dem, ki gredo na delo. To pomeni, da so ustanovili domačo frontno brigado, 
ki še sicer nima tega imena, toda v bistvu je frontna brigada. In iz Slaveč 
so odšli štirje za stalno v našo industrijo, kljub temu, da so v začetku go
vorili, da nimajo ljudi za brigado. Pomeni, da so naši ljudje zavedni in da 
je treba k njim le pravilno pristopiti Tedaj tudi oni razumejo potrebe 
plana in se vključujejo v delo Prepričan sem, da bosta še dva odšla o 
frontno brigado, ki bo na delu mesec dni Seveda, da oni ne nasedajo lju
dem, ki jih pošteni ljudje imenujejo reakcija, ki govore, da se tisti, ki 
gredo v frontne brigade, ne bodo več vrnili domov

Delo reakcije poznamo Pojdimo v Rogaševce. Tamkaj je sledila okraj
nemu aktivistu in je hotela doseči, da ljudje ne bi šli v frontne brigade, in 
sicer tisti ljudje, ki so se že prijavili za brigade. Pa ji ni uspelo!  Otežkočili 
so le delo aktivistu Mislim, da je dober nauk takšnim reakcionarjem dala 
ljudska oblast pred sodiščem v Murski Soboti, ko je obsodila reakcijo iz 
Puconcev in Nemčavcev Tudi oni bodo prej ali slej prišli na mesta tistih 
in bodo najbrž sprejeli isto »plačilo«, kakor Kuhar, Lepoša in Kolar Pra
vim, oni pozabljajo, da se ljudska oblast s takimi. ljudmi ne šali in da je 
petletni plan tudi zakon To vedo tudi zavedni ljudje iz Rogaševec in ne 
nasedajo maloštevilni vaški reakciji.

Pa skočimo še v Dankovce. Tamkaj nekaj ni v redu Delovne sile za 
frontne brigade niso poslali sedaj, kljub temu, da so se odzvali s tremi de
lavci v brigade za sečnjo drv. Konji so j im naenkrat postali šepavi in kobile 
slabe, ko so morali poslati en par konjev v Dravograd. Tudi o davkih niso 
hoteli razpravljati. Njihova organizacija Fronte šteje 58 članov Tov. se
kretar vaške organizacije Fronte pravi, da so vsi dobri frontovci, toda kljub 
temu niso mogli najti tri člane za frontno brigado. Pomeni, da v tej organi
zaciji. ki je precej močna, nekaj ni v redu In sicer zakaj? Ti člani se niso 
še med seboj pogovorili kakor v Rankovcih, ker ne verjamem, da ne bi 
55 članov, dobrih članov Fronte moglo pomagati z delom tistim trem tova
rišem, ki bi se udeležili enomesečnega dela v frontni brigadi., Pa tudi o 
davkih bi se lahko pogovorili ter o vseh nepravilnostih, ki so v vasi. Pa 
bomo še ob priliki stopili v to vas. Tamkaj so ljudje, s katerimi se da pa
metno pogovoriti,  

Vrnimo se z Goričkega in pojdimo na M elince.Veliko ljudi, malo 
zemlje. Frontne brigade jim še niso tako pri srcu in so začeli izdelovati 
opeko. Opekarne se pri njih kar vrstijo. Toda tamkaj, v opekarnah, delajo 
ljudje, ki niso socialno zavarovani. Mislim, da bo dolžnost inšpekcije za 
delo, da malo pogleda med te delodajalce in delavce. Pa še nekaj! Radi 
imajo ribe. To še ni tako hudo, toda oni lovijo ribe na »črno«, a naš zakon 
kaznuje vse, kar se dela na »črno«

S tega sprehoda smo posneli, da imamo napredne vasi, so pa tudi 
take, ki še niso v redu. Treba je pristopiti k ljudem. Ljudje so v bistvu 
dobri. Z njimi se je treba pametno pogovoriti in jaz sem prepričan, da bodo 
razumeli, da je vsekakor naš petletni plan, ki je tudi zakon, najvažnejše 
delo, ki ima prednost pred ostalim delom. Drži, da je važno delo vsakega 
posameznika, toda naše skupno delo je važnejše in ga moramo ter ga bomo 
opravili. Vsak posten človek se ga bo udeležil ob vsakem času. Frontne 
brigade na vasi bodo opravile delo za 2 do 4 svojih sovaščanov, ki se vklju
čujejo v delo frontnih brigad, ki delajo v Mariboru, Vuzenici ali Guštanju. 
Ko se po enem mesecu povrnejo, bodo šli drugi trije ati štirje na mesec dni 
dela, ki je plačano in prav tako bodo opravili njihovo delo tisti, ki ostanejo 
doma, le dobre volje in razumevanja Bo treba, pa bo šlo. Tega pa našim 
ljudem ne manjka. Treba je le pravilno k njim pristopiti, z njimi se po
govoriti. poslušati njihove težave, ker med njimi ima precej politično za
vednih ljudi, ki so dobri člani OF in so pošteni delavci.Vse nepravilnosti, ki se vsakodnevni dogajajo 

mora odpravili ljudska inšpekcija
Po torišču in namenu svojih nalog se morajo 

ljudske inšpekcije delijo na dva dela ali 
na dve skupini. V prvi skupini so ljud
ski inšpektorji v podjetjih, uradih, usta
novah in  na gradiščih. Ljudske inšpekci
je na gradiščih volijo  posebej delovne 
brigade.

Druga skupina ljudskih inšpektorjev 
pa ima posebno področje, ki doslej, ni 
spadalo pod inšpekcijo dela in tudi ne 
v delokrog delavskih inšpektorjev, ki so 
jih vodile sindikalne podružnice v pod
jetjih in ustanovah.

V odredbi o ljudski inšpekciji je ta 
skupina ljudskih' inšpektorjev postavlje
na zaradi svoje važnosti na prvo mesto. 
Odredba pravi, da so ti ljudski inšpek
torji izvoljeni po teritorialnem načelu.

•Na prvem mestu so te skupine ljudskih 
inšpektorjev zaradi tega, ker imajo ve
liko in zelo važno področje, ki doslej 
še ni bilo pod sistematičnim nadzor
stvom.
 Veliko in važno področje teh ljudskih 

inšpekcij lahko razdelimo v štiri oddel
ke. V prvem je delo državnih, zadružnih 
in drugih prodajalcev. V  drugem je nad
zorovanje javnih menz, gostišč, restav
racij, skladišč. V tretjem je nadzorova
nje socialnih in zdravstvenih ustanov, 
kot so to poliklinike, ambulante, zdrav
stvene postaje, dečje jasli, otroški do
movi in  zavetišča, kopališča in še mno
ga področja socialnega in zdravstveno 
prosvetnega udejstvovanja. V četrti od
delek spada nadzorovanje dela tistih 
mestnih, krajevnih in rajonskih ustanov, 
v  katerih imajo opravka delovni ljudje 
zaradi svojih življenjskih zadev. Med 
temi ustanovami so stanovanjski odseki 
ih. komisije ter zdravstveni, socialni in 
trgovinski odseki. Peti odsek tvori nad
zorovanje potrošniških nakaznic, v še
stem odseku pa je končno nadzorstvo 
nad uvedbo knjig za pritožbe, ki bi mo
rale biti prizadetim na razpolago v vseh 
podjetjih. -

Pri nadzorstvu državnih in zadružnih 
prodajaln imajo ljudski inšpektorji naj-

 več dela. Tako se morajo prepričati, ka
ko se vzdržuje snaga prostorov in oseb
ja v prodajalnah, kako nameščenci stre
žejo in kako se obnašajo do potrošni
kov. Dalje se morajo prepričati, če se 
pravočasno in pravilno prodajajo živila 
in ostalo blago in če se ta prodaja drži 
določenih cen. Ker so posamezne proda
jalne določene za posamezne predele,

morajo ljudski inšpektorji vedeti, ali so 
te prodajalne pravočasno in zadostno 
založene z blagom in če je to blago-pra
vilno vskladiščeno.

Pri nadzorovanju menz in restavracij 
morajo ljudski inšpektorji ugotavljati, 
kakšni so higienski pogoji in kakšna, 
je snaga v gostiščih. Zanimati se mora
jo tudi za preskrbo in pripravo živil, 
za način postrežbe in za vskladiščenje 
ž ivil.

Pri nadzorovanju socialnih in zdrav
stvenih ustanov morajo polagati pažnjo 
na snago v prostorih in za osebno higie
no nameščencev, prav tako pa tudi za 
odnos nameščenega osebja do varovan
cev ter za uporabljanje in varovanje 
ter shranjevanje inventarja in materiala. 
Pri razdelitvi potrošniških nakaznic so 
se že marsikje pripetile napake in ima
jo ljudski inšpektorji tudi v tem sektor
ju svojega dela velike naloge. V prvi 
vrsti morajo skrbeti, da bodo delovni 
ljudje pri spremembah svoje poklicne in 
strokovne kategorije brez vsakih biro
kratičnih zamud deležni tistih potrošni
ških nakazil, ki jim pripadajo. Razumlji
vo je, da morajo ljudski inšpektorji 
skrbeti tudi za to, da se potrošniške na
kaznice pravočasno izdajajo.

Iz tega pregleda nalog ljudskih in
špektorjev na širokem javnem področju 
je jasno razvidno, da je odredba ljud
ske inšpekcije važno področje dela. To 
področje dela zahteva posebno pazljivo 
in razumno opazovanje in posega naj
več na področje dela žena, zato je prav, 
da se za ljudske inšpektorje voli čim 
več je mogoče žene, gaj inšpekcija ob
sega v glavnem vse to, kar obsega 
vsakdanje področje dela žena.

Razdiralno delo nasprotnikov 
zadružništva na vasi izvira od 
strani kulakov

S širšim razvojem zadružništva na 
vasi je logičen tudi vse večji odpor od 
strani kulakov, katerim je omajan nji
hov vpliv na vaščane, ki je temeljil na 
gospodarski odvisnosti od istih. Zdaj, 
ko nudi ljudska oblast vso pomoč ma
lim in Srednjim kmetom, nasprotujejo 
kulaki izvajanju 'gospodarske politike 
na vasi z vsemi močmi. Sprva je bil 
njihov odpor prikrit, včasih se je do
gajalo, da so taki elementi skušali vpli
vati na ta način, da so se vrivali v or
gane ljudske oblasti, toda širok razvoj 
zadružništva in še pred tem razne ak
cije so razkrile njihovo podtalno de
javnost. Tako so se kulaki označili kot 
nasprotniki ljudske oblasti v obveznih 
oddajah, ko so nametali pretežen delež 
na male kmete in Ščitili tako sebe, po
leg tega še skrivali pridelke in z njimi 
špekulirali. Podobno se je dogajalo tu
di pri davčni odmeri in tako jih je 
ljudstvo spoznalo in izločevalo kot or
gane ljudske oblasti na vasi. Toda s 
svojo borbo niso odnehali, kar je se
veda logično in so pričeli z načinom 
pridobivanja privržencev, ter z odkritim 
razbijaštvom na zborovanjih in sestan
kih.

Tak način se Je zdel najbolj primeren 
tudi Šiftarju Francu iz Brezovec. Ta je 
skušal pridobiti privržence na tak na
čin, kot je pridobil Abrahama Karla, ka
teremu je dajal drva in ta je seveda 
za protiuslugo branil interese Šiftarja. 
Do izrazite povezave med obema je 
prišlo na zborovanju, ki je bilo v Bre
zovcih 27. junija. Na to zborovanje so 
prišli tudi predstavniki Oblastnega in 
Okrajnega odbora, da se pogovorijo o 
težavah in nalogah v vasi. Na tem se
stanku je nergaško nastopil Abraham 
Karel, ki je sicer mali kmet, a je pod 
vplivom bivšega trgovca in velikega 
kmeta Šiftarja. V njegovem kričaštvu 
proti zadružništvu in politiki ljudske 
oblasti ga je podprl Šiftar s ploskanjem. 
Jasno je bilo, da je namen te dvojice 
vplivali na zbrane vaščane in razbiti 
sestanek. S tem namenom so tudi po 
stopnjevanem kričaštvu pričeli klicali

»ven z njimi« in ščuvati množico na 
organe ljudske oblasti. Njunemu klicu 
se je odzvalo le malo število vaščanov, 
na katere je vplival Šiftar s svojim raz
bijaškim nastopom, saj se je drznil 
preteče razbijati po mizi. Ti so se pri
čeli primikati k mizi, toda ko so uvi
deli, da večina ni z njimi, so se odmak
nili. Razbijačem je uspelo razbiti se
stanek, toda ne v celoti. Sestanek je za
pustilo le malo število ljudi.

Čeprav sta obtoženca večino svojih 
dejanj pred sodiščem zanikala, je kriv
da bila jasna iz navajanja in dokazov 
prič in ljudska oblast ju je primerno 
kaznovala, upoštevajoč okoliščine. Tako 
je bil Šiftar Franc obsojen na eno leto 
In štiri mesece odvzema prostosti s pri
silnim delom ter zaplembo premoženja, 
a Abraham Karel na štiri mesece od
vzema prostosti. Obtoženi Šiftar je s 
svojim odnosom do ljudske oblasti, do 
njenih ukrepov in uredb pokazal na
sprotstvo, toda s tem se ni zadovoljil, 
ampak je skušal pridobiti privrženca, 
kar se mu je delno posrečilo, in načrt
no zavirati gospodarski in politični raz
voj na vasi. Kot tak je škodljiv vaški 
skupnosti.

OBVESTILO
Opozarjamo naročnike, naj izpol

njujejo svoje obveznosti do časopisa, 
kajti z malomarnim odnosom do pla
čevanja naročnine še otežkoča redno 
izhajanje. Prav tako je dolžnost vseh 
frontnih odborov, ki prejemajo v 
večji količini časopis, da poravnajo 
zaostalo naročnino in redno odplaču
jejo sprejete številke, da bo časopis 
še nadalje lahko izhajal redno in ne
moteno. Uredništvo

P io n ir j i !
Pripravimo se za tromesečno tekmo
vanje v »Tednu mati in otrok«, ki 
se bo vršilo od 25. septembra do 
3. oktobra. V tem tekmovanju do
kažimo, da smo res pravi pionirji 
demokratične domovine in sinovi 
najboljših materi
Navodila za to tekmovanje Vam bo
mo poslali na odrede in objavili v 
prihodnji številki časopisa.

OPŠ — M. Sobota

Dopisujte
v „Ljudski glasʻʻ
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Najbo jši žanjci so tekmovali
Popoldne bodo tekme žanjcev na 

mestni ekonomiji. Sicer so tekme 
žanjcev že bile in prav na mestni eko
nomiji, toda takrat so bile samo v 
mestnem merilu. Zbrali so se naj
boljši. Bilo jih je osem. Na teh tek
mah je bil najboljši Gjergjekov Jo
že. Takoj za njim je zadnjič zamah
nil koso Luk, Luk je od Jožeta sta
rejši za polnih 50 let, vendar kot ko
sec ne zaostaja. V tem popoldnevu 
bosta zopet tekmovala. Jože se je 
dobro pripravil na te tekme. V času 
med obema tekmama je vse dneve 
kosil, samo, da bo vztrajnejši na 
tekmah.

»Tudi tokrat moram biti prvi!« je 
pogumno dejal Vladotu.

Njegova kosa je dobro, dobro iz
klepana in ni čudo, da si upa osvo
jiti prvo mesto, toda tokrat bodo 
prišli kosci iz raznih krajev in med 
njimi bo morda še kdo, s katerim 
se Jože ne bo mogel pomiriti. Na to 
je pomislil tudi Jože.

»S soboškim se sicer upam me
riti, toda vaških ne poznam. Lahko 
se zgodi, da bo kateri boljši. Na 
vasi so zelo dobri kosci,« je podvo
mil v svojo zmago.

Proti njivi, na kateri valovi suho 
dozorelo klasje pšenice, ob cesti, ki 
pelje v Rakičan, se je nameril Haj
duk. Je delavec na mestni ekonomiji; 
vzoren delavec, a bil je prej hlapec 
— seveda izkoriščan. Zdaj je vesel 
in pogumen in miren. Zdi se, da je 
siguren v svojo zmago.  O tem bi 
sicer lahko govorila njegova krepka 
postava! Toda Jože je mlajši, bolj 
gibčen, pa tudi nekoliko nemiren. 
Prišel je Erneša, predsednik Kmetij
sko obdelovalne zadruge Moravci — 
tudi on se bo pomeril.

Vse zanimanje gledalcev je na kos
cih. Zdi se, da bračic in vezačic niti 
ne opažajo. Pa je njihovo delo prav 
tako pomembno.

Gledalci ugibajo, kdo bo prvi. Tež
ko je odločiti. Luk je sicer starejši 
mož, toda na tekmah v mestnem me
rilu je bil takoj za Jožetom, EmeŠa 
izgleda, kot da ne bo tekmoval. To 
vzbuja pozornost. Morda pa bo in 
prvi.

Pred tekmo je bilo potrebno njivo 
prekositi na več mestih, da bodo po
samezni predeli ločeni in ne bo eden 
kosil več kot pa drugi.

Dan je znak. Kosci so zamahnili, 
kose so se zablisnilo po letnem son
cu, prvo žito je padlo. Naglo se po
mikajo kosci po vrsti, široko grabi 
Hajdukova kosa, hitro se pomika 
naprej Jože, umerjeno in lepo kosi 
Erneša. Ne da se razločiti, kateri 
med Ernešo in Lukom je boljši. Vsi 
pogledujejo Jožeta. Vztrajno se po
mika Jože pred ostale. Z dolgimi za
mahi seka pšenico Hajdukova kosa 
in prav tako dolgi so njegovi ko
raki. Kdo bo prvi?

Čim dalje tem hitreje se pomika 
Jože, toda žito pada pred koso, in 
bračica ga skoraj ne dohiteva. Hi
tra, pazljiva in spretna pa je Sida za 
Ernešem. Komaj 14 let ji je in že je 
najboljša med bradicami. Tudi vezač 
Štefan je hiter. Sicer se Erneši ne 
mudi; kosi v lepem umerjenem tem
pu in v še lepšem stilu. Po strnišču, 
ki ostaja za kosci, je takoj opaziti, 
da je njegova košnja kvalitetno naj
boljša. Tudi Janez — Hajdukov ve
zač — je hiter in trdno so zvezani 
njegovi snopi.

Gjergjek in Hajduk prednjačita. 
Znojna sta oba. Tudi ostala dva sta 
znojna. Vprašanje je, kdo bo prvi.

Hajduk reže široke vrste in je neko
liko zadaj, Jože pa prednjači s hit
rostjo. Bliža se zadnja vrsta. Hajdu
kova zadnja vrsta je ozka, Gjergje- 
kova je široka samo za pol navadne 
vrste, toda bračica ga ne dohiteva. 
Sicer je tekel preko njive, ko je za
rezal novo vrsto in v tem je prište- 
dil čas. Sam je opazil, da mu bo pri 
zadnji vrsti bračica ovira zaradi za
ostajanja. Pa se je spomnil:

Pohitite! Med tem bom zarezal 
kar sredi vrste.« In tako je tudi sto
ril. Erneša in Luk pa sta zaostala. 
Vso pažnjo sta vzbujala Hajduk in 
pa Gjergjek. Hajduk je bil še vedno 
miren. Mogočni so bili njegovi za
mahi, pa tudi nekoliko hitrejši.

»Ne boš me!« si je dejal. »Pohi
tite!« je dejal bračici in vezaču, ko 
se je napotil proti zadnji vrsti.

Zdaj odloča le še nekaj minut. 
Gjergjek ima širšo vrsto, Hajduk pa 
ožjo. Obe sta pa enako dolgi. Kdo 
bo hitrejši?. Gledalci se niso mogli 
odločiti za nobenega. Oba sta se bli
žala koncu. Pa je Jože napel še zad
nje sile, še hitreje je mahal s koso. 
In uspel je zmagati v času. V 27 
minutah je pokosil 10 arov pšenice. 
Hajduk je še nekajkrat zamahnil in 
tudi on je bil ob koncu. Vezač je 
povezal zadnji snop in razlika je bila 
le v eni minuti. Na polju sta ostala 
samo še Erneša in Luk. Luk je kosil 
z istim tempom naprej, toda. ni mu 
bilo prav.

»Nismo prekosili prav,« je dejal. 
Jože se je odmaknil in mi pustil 

več, torej bom več časa moral ko
siti.«

Pa je tudi bil zadnji. Erneša je 
pokosil v 39 minutah, Luk pa mi
nuto pozneje.

Žito je bilo pokošeno. V 40 minu
tah 40 arov. Snopi lepo povezani. 
Komisija se je zbrala, pregledala in 
odločila. Najboljši, ne sicer po času, 
je bil Hajduk. Minuto pozneje poko
sil kot Jože, a precej boljše. Njemu 
je bila izročena nagrada 1,200 din. 
Tudi Jože je dobil priznanje. Nagra
jen je bil s 1000 din. Luk je bil si
cer zadnji po času, toda več je imel 
kositi in dobra je bila njegova koš
nja in je dobil tretjo nagrado — 
700 din, četrto nagrado je dobil Er- 
niša — 400 din. Kot najboljša bra
čica pa je dobila priznanje še pose
bej Sida, 14letna zadružnica — čla
nica KOZ Moravci — od OZKZ v 
znesku 500 din.

Tekmovanje je bilo končano. Tek
movalci, še vsi razgreti, so si brisali 
pot, se pogovarjali razvneto o tek
mah in ugotavljali, kdo je boljši. V 
razgovor so se vpletali tudi vezati, 
gledalci in bračice. Predstavnik fron
te jim je podelil nagrade, se jim za
hvalil, a vsi so še precej časa ostali 
na polju in razgovorov ni bilo ne 
konca ne kraja.

Praznik žetve je bil končan. Se 
nekaj njiv žita je na prostranih prek
murskih poljih, in to bo kmalu po
košeno. Žetev bo v celoti, kakor vse 
kaže, še v tem tednu končana. Temu 
bo sledila mlačev, kontrahaža in 
druge naloge. Kmetje in zadružniki 
bodo zadovoljni z lepim žitom in 
obilnim hektarskim donosom, ki je 
tokrat večji kot kdaj koli do zdaj. 
Saj bo hektarskega donosa do 18 q.

Vse napake v delitvi potrošniških 
nakaznic bodo odpravljene 

s popisom potrošnikov zajamčeno preskrbe
Pri nas so ustvarjen že vsi glavni 

pogoji za zadovoljivo preskrbo delovnih 
ljudi. To dokazuje stalno naraščanje 
industrijske, pa tudi kmetijske proiz
vodnje. Eno najboljših meril za kako
vost naše preskrbe pa je plan za razde
ljevanje blaga široke potrošnje, ki smo 
ga v letošnjem prvem polletju izpolnili 
v vrednosti za 102%. Zlasti je narasla 
potrošnja tekstilij, saj smo plan za raz
delitev tkanin v prvem polletju pre
segli za 10 odstotkov. Tudi z izboljša
njem odkupne organizacije in izpolnje
vanjem odkupnih planov, dalje z obnovo 
in razvojem živinoreje ter ustanovitvijo 
državnih podjetij za rejo prašičev in 
z naglo krepitvijo socialističnega kme
tijskega sektorja so dani pogoji, da bo
do potrošniki zajamčene preskrbe re
dno u ž ivali vse ugodnosti in pravice, 
ki so jim zagotovljene s predpisi.

Ustvariti pa je še treba pogoj za za
nesljivo planiranje razdeljevanja po
trošniških živilskih in industrijskih na
kaznic ter blagovnih fondov — živeža 
in drugih življenjskih potrebščin. Ve
čn a  motenj v preskrbi je izhajala prav 
iz te pomanjkljivosti, da ni bilo zanes
ljivega številčnega pregleda nad po
trošniki zajamčene preskrbe, ter da so. 
bile še vedno mnoge napake pri razde
ljevanju nakaznic. Ker ni bilo mogoče 
trdno in natančno planirati razdeljeva
nja nakaznic zaradi stalnih večjih ali 
manjših napak pri ugotavljanju, kdo je 
prav za prav upravčen do zajamčene pre
skrbe, niso mogli tudi vselej razdelje
vati, blaga po okrajih in mestih po de
janskih potrebah. Skratka, zaradi neza
nesljive evidence ni bila povsod mogo
ča tudi dovolj zanesljiva preskrba.

Nepopolna evidenca o potrošnikih ki 
imajo zares pravico do zajamčene pre
skrbe, pa je omogočala razmetavanje 
blagovnih fondov zaradi manjših ali več
jih zlorab. Pomanjkljivosti v preskrbi 
niso zvirale iz pomanjkanja blaga, am
pak so zajamčeno preskrbo izkoriščali 
neupravičenci na škodo delovnih ljudi, 
ki so Upravičeni do nakaznic. V obmur
skih okrajih, kot tud v  ostalih okrajih, 
so si organi ljudske oblasti v letošnjem, 
letu prizadevali, da bi kar se da najbolj 
izpopolnili evidenco o potrošnikih za
jamčene preskrbe. R evizije o dodelje
vanju živilskih nakaznic so odkrile ne
štete pomanjkljivosti po posameznih kra
jih. Izkazalo se je, da je treba nujno z 
največjo vestnostjo in natančnostjo po
praviti vse sezname potrošnikov in 
ustvariti zanesljivo podlago za nadalj- 
no podrobno evidenco za slehernega po
trošnika. Kljub vsemu trudu pa dva po
pisa potrošnikov nista bila popolom a 
uspešna. Dala sta sicer mnogo drago
cenih podatkov, ki so silno potrebni za 
pregled nad delovnimi močmi in ned 
socialno strukturo - prebivalstva. Delo 
nikdar ni bilo zaman.

Poseben pomen pa ima zlasti zdaj, ko 
je izšla odredba zvezne vlade o popisu 
potrošnikov zajamčene preskrbe v  vsej 
državi, zakaj pr dosedanjih revizijah 
smo si pridobili mnogo izkušeni, ki so 
šola za izpolnitev nove, zelo odgovorne 
naloge.

Vsedržavni popis potrošnikov zajam
čene preskrbe je največjega pomena za 
slehernega potrošnika in delovnega člo
veka: vsi morajo spoznati, da je izpolni
tev te naloge v našem največjem in
teresu ter da je veliko odvisno od nas 
vseh, kako jo bomo izvedli. Dosedanji 
pop si niso bili dovolj uspešni, ket ni 
bilo primernega sodelovanja najširših 
množic. Izkazalo se je, da se da doseči 
uspeh le tam, kjer se zares korenito pri
pravljajo na to akcijo in kjer vedo ak
tivisti pojasnit ljudem pomen te akci
je. Toda ljudski odbori ©o imeli marsi
kje velike težave tudi zaradi tega, ker 
ni bilo dovolj jasnih in pravno podpr
tih navodil ter natančno določenih or
ganizacijskih prijemov. Večina dela je 
slonela na prostovoljnosti. Kakšnih enot
nih obrazcev ni b ilo. Popis v zveznem 
merilu pa ima trdno organizacijsko 
osnovo. Organizacija je tako obsežna

in podrobna kot n. pr. pri popisu ži
vine, sadnega drevja in slično.

Popis bo zajel prav vse potrošnike, 
ne glede na to. ali imajo pravico do po
polne al delno zajamčene preskrbe, ali 
so doslej prejemali nakaznice ali ne 
Popisovalci (pop sne komisije) bodo 
zbrali na predpisanih obrazcih vse po
trebne podatke, ki bodo omogočili za
nesljivo presoje, kdo je upravičen do 
zajamčene preskrbe in kdo ne, tako da 
bo mogoče popraviti vse dosedanje na
pake n ustvariti zanesljivo kartotečno 
evidenco za slehernega potrošnika. Ta
ko bomo preprečili vse napake, ki, so 
izvirale bodisi iz nejasnosti ali samo
voljnosti posameznikov na ljudskih od
borih. Poslej tudi ne bo več mogoče, da 
bi posamezni krajevni ljudski odbor; 
naročali nakaznice kar v zaokroženem 
številu kot se je marsikje zgodilo, prav 
tako se ne bodo mogl nikjer izgovar
jati, da so dobili premalo nakaznic.

Doslej je bilo največ pomanjkljivosti 
pri dodeljevanju nakaznic prav zaradi 
tega, ker je v naših okrajih pretežnost 
na kmečkem prebivalstvu Marsikje je 
kljub podrobnemu tolmačenju ostala ne
jasnost, kdo ie samooskrbovalec, kater 
posestnik ima pravico do nakaznice in 
kateri ne. Prav tako so se pripetile ne
štete napake pri dodeljevanju nakaznic 
družinam, kjer je po nekaj članov za
poslenih v proizvodnji. Včasih se je 
zgodilo, da je tudi delavska družina, za
poslena v proizvodnji, zgubila nakazni

ce, ker je imela košček zemlje S po
pisom bodo odpravljene vse nejasnostl 
in samovoljne razlage, kdo ma pravi
co do nakaznice in kdo ne 

Razumljivo je da popis pozdravljajo 
vsi delovni ljudje, ki se zavedajo, da 
je to silno pomembna osnova za izbolj
šanje redne preskrbe ih da bo prizadel 
le špekulante, ki so izkorščali neureje
nost pri dodeljevanju živilskih nakaznic 
Pri izkoriščevalcih zajamčene preskrbe 
je seveda treba pričakovati nezadovolj
nost in odpor do popisa. Mogoče pa bi 
bilo tudi, da bi posamezni nepoučeni 
ljudje, ki sicer nimajo zlobnih name
nov, gledali na popis z nerazumevanj em 
in ne bi hotel, pomagati popisnim ko
misijam. Zato imajo množične organiza
cije, ki so zastopane v popisnih komi
s i jah. zelo veliko odgovornost, da bodo 
pravimo pojasnile množicam velik po
men popisa in vsestransko p o dprle ve
liko akcijo. Potrošnikom je treba po
jasniti, kako veliko je odvisno od nji
hovega razumevanja in sodelovanja da 
bo ugotovljeno natančno število l judi 
ki majo pravico do zajamčene preskr
be, da ne bo nobenih napak uri potroš
niških kategorijah in da bo popis oprav
ljen čim prej. Na podlagi popisa bo slo
nelo razdeljevanje živilskih potrebščin 
zajamčene preskrbe v gospodarskem le
tu 1949-50 Zagotoviti bo treba ustreza
joče količine pridelkov. Zato je tudi ve
likega pomena, da je popis ob novi žetvi 
tako da bo mogoče planirat živež le
tošnjega pridelka za zajamčeno pre
skrbo.
 Obsežne priprave za popis so se že 
pričele. Od pravilnosti teh prinpav je 
odvisno, kakšen uspeh bo. in kako bodo 
podeljene nakaznice potrošnikom Pra
vilnost popisa pa je odvisna od sodelo
vanja masovnih organizacij pri izvedbi 
in od pravilnosti tolmačenja.

Zbor frontnih gozdnih brigad
V nedeljo je bil zbor brigad v 

vseh zbirnih centrih: Murski So
bot, Beltincih, Zg. Lendavi. Pro
senjakovcih itd. 80 najboljših bri
gadirjev je prejelo denarne nagra
de, nad 700 pa priznanja.

Sirom dolenjskih gozdov so se raz
prostirale fronte frontnih brigad, ki so 
se borile za izpolnitev brigadnih pla
nov. Bile so brigade na Medvedjaku, na 
Kozolčku, v Jelendolu, v Velik h Laščah, 
na Strmec-gradu. Prvi sta v te kraje 
prispeli I. in II. brigada. Kaj hitro so se 
brigadirji-frontovci udomačili in ver
jetno bi delo že v prvih dneh lepo na
predovalo, toda ni bilo dovolj orodja. 
Novo je bilo sicer brigadno življenje 
zanje — zjutraj zvok trobente in bri
gadna disciplina sploh, toda tukaj je 
bilo pestro tovariško življenje. Razvili 
so zastavo pred logorjem in kmalu so 
imeli tudi grafikon, na katerem je Sta
tističar dnevno beležil dosežene 
uspehe.

Zbralo se je osemnajst brigad s 
povprečno 2000 frontovci. Enajst brigad 
se je usidralo v gozdovih v okolic: Gr
čarice, na Kozolčku, v Jelendolu, na 
Strmec-gradu. Prve štiri so bile v oko
lici Podpreska, poslednji dve pa v Ve
likih Laščah.

Med brigadirji se je polagoma razvne
lo tekmovanje. Tekmovali so posamično 
a še posebej desetine med seboj. Do
segli so lepe uspehe in bili zadovoljni, 
ko so lahko kot najboljši prejeli za
stavico, ki jim jo je po uporni borbi 
odvzela druga desetina — pa so se zo
pet borili zanjo. V vseh brigadah je 
bilo spočetka enako; saj niso imeli do
volj orodja in tudi plan je bil pozno 
razdeljen; pa je b lo v glavnem tudi 
vprašanje orodja rešeno in brigade so 
pričele borbo za izpolnitev plana. Plan 
pa je bil predviden za celotnih 30, de
lovnih dni in ob, tem se je marsikateri 
spotaknil — saj so jim aktivisti de
jali, da bo delo trajalo le 20 dni. Našli 
so se nergači in godrnjali. To pa se 
je kaj kmalu odpravilo v večini brigad 
Saj so bili med njim, razumni ljudje, 
ki so si dali dopovedati potrebo izpol
nitve plana in to pojasnili tudi osta
lim.

Le brigadirji 9., 11. in 17. brigade 
niso hoteli razumeti pomena izpolnitve 
plana. Pa tudi ti bi verjetno razumeli 
in plan izpolnili, toda med njimi so bili 
razdirači brigadne zavesti in 9., 11. in 
17. brigada so krenile domov, preden 
so izpolnile plan ter s tem osramotile 
ne samo sebe, ampak tudi svoje vasi.

Slab vpliv nergaštva j e  izhajal iz 9 
brigade, v kateri je vodil razdiralno de
lo Peišmin Viljem iz Hodoša, kjer je 
bil celo adminstrator krajevnega ljud
skega odbora Organiziral je odhod 
brigadirjev iz svoje vasi predčasno iz 
brigade in s  tem povzročil razdor, saj 
sp se ostali opirali na to in odhajali. 
Temu so v razbijaštvu pomagali še 
Hari Franč iz Krplivnika, Tibula Janez 
iz Dolencev in Velhar Aleksander iz Lu
cova Tem enaki v 11. brigad so bili 
še Furst Ivan iz Stanjevec in Sebjančič 
Peter iz Sulincev. Enako sta začela kma
lu delovati tudi Kerčmar Janez in pa 
Cifer Koloman, oba iz Kukečov.

Sicer se je ta vpliv razbijaštva ob
čutno poznal v brigadah, in to prav v 
teh, v katerih so ti razgrajači delali in 
so te brigade izpoln le samo do 95% 
plana in krenile domov. V vseh ostalih 
brigadah pa je bilo razpoloženje in raz
umevanje potrebe izpolnitve plana pra
vilno in so vse br gade tudi izpolnile 
brigadni plan in v veliki meri tudi pre
segle. Brigade v splošnem niso prese
gale v visokem procentu brigadnega 
plana — povprečje je 1,5 do 2% Ve
liko večji delež v preseganju plana pa 
so dale poedine desetine, ki so prese
gale desetinski plan tudi do 45%, kot 
je to dosegla 9. desetina XVII. brigade 
Prav tako je presegla desetinski plan 
10. desetina iste brigade za 36% in 5. 
desetina te brigade za 26% . Slične uspe
he so imele tudi desetine ostalih bri
gad, dočim posamezne desetine niso bi

le toliko razgibane in so dosegle plan 
le 100% ali pa ga v majhnem procentu 
niso dosegle.

V splošnem je brigadno življenje po
živilo med frontovci tovariško življe
nje in to življenje je za naše frontovce 
pomembno in vzgojno. Najbolj je bilo 
opaziti vpliv takega življenja in raz
umevanja planskih nalog proti koncu — 
pred izvršitvijo plana, ko so se dese
tine v medsebojnem tekmovanju borile 
za izpolnitev plana, ko so s i  nudili 
medsebojno pomoč in prenašali izkušnje 
drug na drugega, si pomagali z nov - 
mi način dela in tako premagovali te
žave.

Zdaj so se že vsi vrnili in delajo v 
podjetjih, uradih, ali pa so po kmetijah. 
Ponosni so na svoje značke, ki jasno 
pričajo o tem, da so dali delež za iz
polnitev gozdarskega plana in da so 
častno izpolnili svojo nalogo in ne kot 
tisti iz 9., .11. in 17 brigade, ki so iz 
osebnega ugodja zapustili delovna me
sta, ne da bi izpolnili plan. In zdaj 
vsakdo pomisli na sramoto, s katero so 
omadeževali vas taki posameznik., ko 
sliši ime vasi. iz katere so bili.

Imena nagrajenih in pohvaljenih bo
mo objavili v prihodnji številki.

Pišejo nam 
frontni brigadirji

Ko smo prispeli na mesto, na postajo 
Tezno pri Mariboru, nas je tam že pri
čakoval komandant tov Boleh. Z njim 
smo krenili v delovno naselje, na naše 
novo delovno mesto in vse nas je zani
malo. Tukaj ni bilo kot doma, a vse pri
jetno in čedno Naselili smo se v barako, 
kjer živimo, kot ostali delavci Dobili 
smo tudi odeje, rjuhe in vse, kar nam je 
bilo potrebno. Delamo na raznih gradi
liščih Gradisa in pa nekaj jih je delalo 
tudi pri zidarjih. Po končanem delu pa 
se okopljemo v tovarniškem kopališču, 
nujena pa so nam tudi drgačna razvedrila. 
Mi delamo kot je potrebno, po brigad
nem sistemu in po normah in smo pri 
delu vestni, pa tudi uprave se trudi da 
nam ugodi v vsem. kar te za ugodno 
življenje delavca potrebno Kot vse. je 
tudi v menzi hrana okusna in sploh pre
skrba je takšna kot je potrebno

Mi živimo lepo življenje kolektiva, a 
tukaj so tudi stalni delavci, ki imajo 
doma košček zemljice in se stalno vozijo 
domov, pa prinašajo s seboj od doma 
razne reakcionarne parole, ki jih širijo 
špekulantski elementi z namenom, da bi 
odtrgali delavca podjetju Mi temu ne 
nasedamo! Ker pa smo prišli do spozna
nja, da bo najbrže tudi pri vas tako, smo 
se odločili, da vam pišemo. kako je med 
nami in da vam povemo, da je tukaj 
lepše in boljše kot ari vas, kljub temu. 
da mlajše včasih pograbi domotožje, toda 
to je odvisno samo od občutljivosti po
edincev in privajenosti samostojnemu 
življenju

Mi gradimo in izpolnjujemo petletni 
plan in to pomeni mnogo! Kdor se za
veda tega. kaj s takim delom naredi za 
naše naloge, ta je lahko ponosen in sre
čen, ker se bori za življenje svojih otrok 
in vnukov ki bodo imeli za nami lepše 
življenje mnogo lepše kot mi kajti mi 
jim ga ustvarjamo. Mi delamo tako. kot 
vidimo da je prav, a prav je tako kot 
dela Partija — delati pravilno pomeni 
delati po programu Partije Kdor pa d ela 
programu Partije nasprotno ta je naš 
sovražnik in pa je treba obsoditi Tako 
je naše življenje Če pa ne verjamete, da 
je naše življenje res lepo in zadovoljno 
pa pridite sami in se vključite z nami v 
delo, ali pa nas obiščite in si oglejte, 
kako živimo in delamo

Pozdravljamo vas vse in pozivamo: 
pridite za nami!

Brigadirji frontne brigade.

Izgubila sem mlečno karto, izdano na 
ime Lončar Rozalija. Kdor jo je našel, 
naj jo odda v  Mestni mlekarni.

Razvoj kmetijskega zadružnišitva 
v okraju Murska Sobota

(Nadaljevanje in  konec)

Pomoč sindikatov in frontnih organiza
cij pri organizacijski utrditvi novousta

novljenih KOZ
Ustanavljanje KOZ na vaseh so v neki 

meri zavrla predstoječa poljska dela v 
KOZ. Zaradi neprestanega deževnega 
vremena so ostale velike površine trav
nikov nepokošene. Frontne organizacije, 
videč kvarne posledice zastoja dela. so 
priskočile aktivno v pomoč v obliki de
lovnih akcij pri spravljanju sena itd. 
Sindikati bodo organizirali delovne bri
gade, ki bodo v Času žetve nudile po
moč najpotrebnejšim predelom Take 
akcije zbližujejo vas z mestom ter dvi
gajo zavest zadružnikov na vasi. Take 
in podobne akcije so trenutno potrebne, 
bi pa kvarno vplivale na delovni elan 
zadružnikov, ako bi bile prepogoste 
Nekatere KOZ se pritožujejo, da imajo 
premalo delovne sile in da ne zmorejo 
vsega dela. Da to ne drži v celoti, je 
razvidno iz sledečih statističnih Številk 
o delovni sili v KOZ za okraj  M. Sobote:

1. KOZ Krplivnik ima na 1 del moč 
4.49 ha obdelovalne zemlje

2. KOZ Moravci ima na 1 del moč 
3,35 ha obdelovalne zemlje

3. KOZ Hodoš ima na l del. moč
 3.09 ha obdelovalne zemlje
4. KOZ Sebeborci ima na 1 del moč 

3,00 ha obdelovalne zemlje.

5. KOZ Fikšinci ima na 1 del. moč 
2,85 ha obdelovalne zemlje.

6. KOZ Tešanovci ima na 1 del. moč 
2,84 ha obdelovalne zemlje

7. KOZ Bakovci ima na 1 del. moč 
2,30 ha obdelovalne zemlje.

8. KOZ Puconci ima na 1 del moč 
2,45 ha obdelovalne zemlje

9. KOZ G Petrovci ima na 1 del. moč 
2,80 ha obdelovalne zemlje

10. KOZ Kramarovci ima na 1 del. moč 
2,04 ha obdelovalne zemlje.

Iz navedenih podatkov je razvidno, 
da je povprečje v vseh KOZ na osebo 
2,70 ha obdelovalne zemlje, kar nikakor 
ni preveč, ako upoštevamo, da se bo s 
strojnim delom prištedilo mnogo delovne 
sile, kakor to že praktično izvajajo v 
Tešanovcih in Kramarovcih.

Precejšnjo oviro za hiter razvoj ko
lektivnega gospodarstva v zadrugah 
predstavljajo mali, nehigienični gospo
darski prostori in hlevi, žitne shrambe 
itd. V tem smislu vršijo KOZ adaptacije 
ih novogradnje. med katerimi je najpo
membnejša novogradnja modernih go
vejih hlevov v Kramarovcih. V KOZ je 
povsod uveden brigadni sistem dela. 
Kljub vedno boljšim organizacijskim 
oblikam se še vedno najdejo poedinci, 
ki neradi vključujejo pridelke v skupno 
bazo. kar se je pokazalo v KOZ Sebr
borcih pri spravljanju sena. Take ne
zdrave pojave posameznikov je treba

nujno odpraviti, kar je predpogoj go
spodarske utrditve KOZ.

Kulturno življenje dobiva kljub veli
kemu delu vse večji razmah, kar se 
odraža v kulturnih nastopih zadružnikov, 
tekmah koscev, ki so bile uspešno iz
vedene v vseh zadrugah Trenutno se 
vrše predpriprave za tekmo žanjic.

Pri aktivni pomoči KOZ se je v zad
njem času nekoliko zapostavilo zadružne 
ekonomije, ki jih je  murskosoboškem 
okraju 20. Tako ekonomije v okraju M. 
Sobota ne predstavljajo povsod pred
hodnih oblik KOZ, kar je vsekakor na
paka tudi OZKZ, ki nudi ekonomijam 
premalo pomoči Bilo bi nepravilno ako 
bi pri samem poletu ustanavljanja in 
utrjevanja KOZ zanemarili kmetijske 
zadruge, ki so še vedno močan faktor 
zadružnega gospodarstva na vaseh. Ve
lika pažnja s e  polaga v zadnjem času 
razvoju zadružnih obrtnih delavnic, ki 
jih je v okraju že lepo število. Cilj obrt
nih delavnic naj bo, da krijejo potrebe 
zadružnikov na vaseh. Omembe vreden 
je uspeh KZ v G. Petrovcih, kjer bodo 
v prihodnjih dneh odprli obrat za pre
delavo borovih vršičkov v eterična olja 
kar predstavlja nov dragoceni vir naše 
lokalne industrije.

Za uspešen razvoj zadružništva ima 
okraj M. Sobota kljub nekaterim pasiv
nim. predelom vse pogoje. Glavno je, 
pravilna ekonomska politika, ki se naj 
odraža v nadaljnji borbi proti vsem 
škodljivim elementom na vaseh, po drugi 
strani pa bo treba usmeriti vse sile. 
ideološki preobrazbi in kulturnemu raz
voju. kar bo utrdilo zadružno misel na 
vaseh, ter prineslo lepše življenje našim 
prekmurskim vasem.
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Prekmurska mladinska delovna brigada 
͵͵Štefana Kovača´´ je udarna

V letošnjih počitnicah je mla
dinska delovna brigada »Štefana 
Kovača«, formirana iz srednješol
ske mladine, ki je bila že na re
gulaciji Pesnice, na gradnji mla
dinske proge Šamac—Sarajevo in 
na gradnji Nove Gorice, krenila 
na gradnjo Avtoceste »Bratstva 
in enotnosti«. Brigada je bila na 
vseh teh akcijah udarna in šteje 
lepo število udarnikov-brigadir
jev. V letošnjem letu šteje briga
da 192 brigadirjev in med temi 
je mnogo takih, ki so prvič v bri
gadi. Tudi na Avtocesti je posta
la brigada »Štefana Kovača« udar
na. Njen največji procent dosega
nja dnevne norme je 153%, a po
vprečje je 115% .

Srednješolska mladina je odšla na 
Avtocesto

Nekaj tednov pred zaključkom šolske
ga leta je bilo slišati povsod pogovore 
mladine-dijakov o odhodu na Avtocesto. 
O tem so izkušeno govorili starejši in 
radovedno ter vzhičeno mlajši, ki so se 
prvič napotili z brigado v borbo za ku
bike. Mladinska delovna brigada »Šte
fana Kovača« je že mnogo kubikov iz
kopala, prevozila in nabila v nasipe ob 
Pesnici, na progi, kopala temelje v No
vi Gorici in vsakokrat je' bila udarna 
Zato pa je tolikšna čast posameznim 
mladincem in mladinkam, ki so prvič 
brigadirji te brigade, biti član brigade 
»Štefana Kovača« — našega prekmur
skega prvoborca.

Na Avtocesto je brigada krenila 30. 
junija. Brigadirji so radovedno ugibali, 
kako je na Avtocesti in kakšna je tam 
pokrajina, pa so jo kmalu videli. Ravni
na povsod; žitna polja, hrastovi gozdo
vi, travniki — skoraj tako kot v  Prek
murju — pa ie drugače. Avtocesta se 
vije tod, kjer pa še ni dograjena, pa je 
označena trasa. Brigada se je namestila 
pri Dubovcu.

Kaj kmalu so pričeli nasmejano in po
gumno borbo za kubike. Tekmovanje je 
zajelo vse in kmalu so izstopili pred 
ostale najboljši. Zopet si slišal imena, ki 
si jih bil vajen slišati na progi Samac— 
Sarajevo, v  Novi Gorici: »Tonček je 
bi, pohvaljen« in »Micka je med naj
boljšimi«. Vmes pa so se pojavljala no
va imena: Jože Ptičar, Kulčar, Drago — 
komandantov mlajši brat, Tot Franč, 
Beseda Ivan in še nekaj je takih.

Pestro življenje se začenja že v  zgodnjih 
arah

Rano, včasih pred šesto uro zjutraj, se 
prebujajo brigadirji, a ob šesti pa je že 
vstajanje. Naglica je tukaj. Nič zamu
janja časa. Vrsta je še na urejevanju 
logora, na fizkulturi; potem pa zajtrk, 
pa Morda študij, ali pa vaje folklorne 
skupine, ali fizkulturno vaje, ali pev
skega zbora. Marsikaj je na vrsti.

Brigadirji se pripravljajo na festival 
in Franjo Vaupotič ima mnogo opravka 
z vadbo folklorne skupine. Vadijo se 
tudi naši znanci dva Jožeta — Horvat 
in Ftičar, pa Ivan, Stefan in Martin. To 
je kvintet, ki nam je zapel tudi že v So
boti, ko je gimnazijska mladina priredila 
akademijo. Pa Micka bo tudi nastopila. 
Prav tako prijetno bo recitirala, kot lani 
na festivalu v  Murski Soboti, ko je bila 
še nagrajena. Pa nima brigada samo en 
pevski zbor! Ima veliki in mali pevski 
zbor. 

Dobro pripravljeni bodo nastopili na 
sekcijskem festivalu in Žižek, ki je pri-  
šel z Avtoceste, da za folklorni skupini 
preskrbi noše za nastop, je poln prepri
čanja: 

»Na tekmovanju bomo prvi! V to sem 
prepričan.«

Vendar ni zadovoljen s tem, da mu 
tukaj doma ne gredo na roke, ko pa 
mladina na Avtocesti nesebično gradi 
in dela za skupnost.

»V Beltincih imajo folklorno skupino 
in obleke imajo tudi, pa nočejo posoditi, 
pravijo, da bodo raje otrokom hlačke 
sešili iz njih.«

Sicer pa je Žižek iznajdljiv fant in ni 
v skrbeh za obleko tako kot se zdi.

»Zakaj pa smo mladina! Nekje bom 
že izvrtal to. kar rabim.«

Pa to ni vse! Povedati ve mnogo tudi 
o fizkulturnem nastopu, za katerega se 
prav tako vztrajno in temeljito priprav
ljajo.

Brigada je postala udarna
Dnevi minevajo brigadirjem hitreje, 

kot pa si je marsikateri mislil. In delo 
gre tudi uspešnejše od rok kot je bilo 
pričakovati. Ni dneva, da ne bi brigada 
presegla norme. Povprečno za 15%  prav 
gotovo, če ne več. Največ je presegla 
za 53% . Norme so sicer velike, toda 
zmagujejo jih. Delajo na izkopavanju, 
prevažanju zemlje* in na gradnji nasipa. 
Nasip v tem kraju je dvigniti v višino 
enega metra nad ravan, a zanj prevaža
jo zemljo do dvesto metrov v daljavi.

Bronasti hrbti so znojni in lica prav 
tako, pa vseeno gre z udarnim tempom. 
Tonček včasih pravi:

»Najtrše je bilo v Brčkem, ko nismo 
bili vajeni in je bila vsaka oblika dela 
nova in ni bilo nobenih izkušenj. Zdaj 
gre, ko imamo za seboj že tri velike 
akcije.«

Majda pa, ki je prvič v brigadi, piše 
domačim:

»Nočem biti med zadnjimi, čeprav ne 
zmorem kot najboljši. Taka hočem biti 
kot moj oče, ki je umrl v internaciji — 
prava, zavedna državljanka. Nedavno 
smo bili razglašeni za udarne. Ko smo 
bili pohvaljeni, smo sklenili, da bo briga
da udarna, zdaj pa je naš sklep biti 
dvakrat udarni.«

Velik ugled uživajo kuharice 
Mlade so brigadne  kuharice in s ku

hinjo niso imele veliko opravka, toda 
kljub vsemu je kosilo; pa večerja in 
zajtrk prav okusno pripravljeno. To jim 
je priborilo ugled nad brigadirji, ki nad 
vse spoštujejo dobro hrano, ki najbolj 
tekne po jurišu na kubike.

V kuhinji ste Magda in Olgica, a obe 
skrbni. Pa sta tudi vedno zaposleni. Po
sebej pa še opoldne, ko se zberejo »re
petašin«, ki jih nikdar ne zmanjka. Pa 
je šale in smeha na njihov račun, toda 
vsak dan je tarča drugi in kaj kmalu 
Je postal brigadni pregovor: »Presegaj
mo norme tudi pri kosilu.« 

Kmalu bodo krenili nazaj 
Marsikateri večer jim mine v prijet

nem pogovoru. Spominjajo se svojih 
zmag iz preteklih let, ogledujejo večer
ne pejsaže. Papuk se temni na severu, 
a vse okoli je širjava. Dragi jim posta
jajo ,ti kraji in težko se bo  ločiti od 
njih.

Težko se bo ločiti od Avtoceste, a 
še težje od tovarišev. Marsikaterega več 
ne bo med njimi po vrnitvi v domače 
kraje. Odšli bodo v razna mesta v  viso
ke šole ali pa v pisarne, vsak po svoji 
življenjski poti. Razšli se bodo s tovari
ši iz sosednih brigad in kdo ve, ali se 
bodo še kdaj srečali.

Z njimi pa bodo ostali lepi spomini 
in radost in ponos — zavest: dali smo 
zopet delež skupnosti — boljšemu živ
ljenju v  prihodnjosti.  —žj—

Madžarska manjšina razvija močno 
kulturno prosvetno življenje

V Prosenjakovcih bodo ustanovili 
Izobraževaino-umetmško društvo

V našem okraju bo v teku meseca 
avgusta in septembra ustanovljenih pri
bližno dvajset izobraževalno umetniških 
društev. Že sedaj so začeli s priprav
ljalnimi del i  za ustanovitev društva v 
posameznih vaseh. Tako vršijo priprave 
v Ižakovcih, na Melincih, na Cankovi 
in v Hodošu, a v  kratkem bodo pristo
pili k delu v Bodoncih, Brezovcih, Že
navljah, Puconcih, Rogaševcih, Kuzmi, 
Gornjih Petrovcih, na Tišini in Krogu, 
kjer do zdaj iz neznanih vzrokov še 
niso ustanovili društva, kljub temu, da 
so že imeli napovedan ustanovni občni 
zbor. Najbrž niso pristopili pravilno k 
pripravljalnim delom, ki so pogoj ude
ležbe na občnem zboru. Prav tako bodo 
pristopili k pripravljalnemu delu v Ser
dici, Gančanih, Gerlincih, Dolencih. 
Markovcih in še nekaterih vaseh.

V Prosenjakovcih so pravilno pristo
pili k pripravam za ustanovitev izobra
ževalno umetniškega društva in v krat
kem času bodo imeli ustanovni občni 
zbor.

Kako so izvedli priprave?
Ustanovili so iniciativni odbor. Ta od

bor je v vasi zbiral ljudi, k i  so pri
pravljeni aktivno sodelovati v kulturno 
umetniškem delu in ljudi, ki so voljni 
materialno podpirati društvo in se ude
leževati prireditev društva. Prijavilo se 
je  precej v e lik o  število ljudi, k i bodo 
bodoči člani društva. Potem so določili 
na osnovi pripravljenosti in zmožnosti 
prijavljencev katere sekcije bo imelo 
bodoče društvo. Imeli bodo izobraževal
no sekcijo, ki bo nabirala člane za iz
obraževalni tečaj in bo vodila brigo za 
prireditev predavanj v okviru Ljudske 
univerze, imeli bodo dramatsko sekcijo, 
množični in pionirski pevski zbor ter 
šahovsko sekcijo. Fizkulturo so tudi 
vključili v društvo.

Določili so tudi članarino in s icer po
sebej za aktivne in posebej za podpor
ne člane. Prvi bodo plačevali dva din, 
a drugi pet din mesečno v  društveno 
blagajno.

Predvideli so tudi, kdo bo vodil po
samezne sekcije v društvu, izdelali so 
predloge za upravni odbor društva ter

okvirni enoletni plan dela. Tega so raz
delili na tromesečja in go podrobno iz
delali načrt za občni zbor, ki bo v 
mesecu avgustu. Tedaj bodo povabili na 
zbor člana okrajnega ljudskoprosvetne
ga sveta.

Za pojasnila so se obrnili na kultur
noprosvetnega referenta pri OLO.

To društvo bo madžarsko kulturno
umetniško društvo. Mislim, da. je to vi
deo in otipljiv dokaz, kako Jugoslavija 
odgovarja na kominformbirojevsko kam
panjo, in ko nekatere države, članice 
Kominformbiroa, omejujejo pravice naro
dov in narodnih manjših ter pri tem de
lu še blatijo našo Partijo in naše držav
ne voditelje in kako madžarska manjši
na z dejanji odgovarja tistim zvočnikom, 
ki širijo po naročilu Moskve neresnico 
in laži o naši državi.

Z ustanavljanjem društev v  ostalih 
vaseh okraja bomo dvignili zavest na
šega delovnega ljudstva na višji nivo 
in ta zavest bo pogoj še močnejšega, 
zavednega zalaganja za naš plan in nje
govo izpolnitev. — NA —

Pionirji se učijo,  igrajo 
in gradijo

Kulturna prireditev pionirskega odreda 
,,Franceta Prešernaʻʻ v Gornji Lendavi

Na razprtem polju ob koncu vasi 
Gornje Lendave, kjer se dviga še ne 
popolnoma dograjeni zadružni  dom. 
je videti gručo ljudi, katera se pogo
varja o vseh problemih in težkočah 
vasi. Na obrazih teh ljudi opaziš ne
strpno pričakovanje. Zbrani so tudi 
pionirji odreda »Franceta Prešerna«. 
Vrata zadružnega doma so se odprla, 
ob vratih je obstal mladinec Ljudje 
so se začeli počasi prerivati proti 
vratom in ob vratih obstajati; tako si 
zapazil, da je vsak, bodisi pionir ali 
pa starejši človek, segel v žep ali de
narnico, da da prostovoljni prispe
vek. Dvorana se je napolnila, postalo 
je vse tiho, le za zavesami odra si sli
šal nalahno govorenje: kako bo iz
padlo. kako bomo nastopili in slično.

Ura je udarila 3. popoldan, zavesa 
se je nalahno, toda le malo odprla, 
med odprtino je stopil mladinec, po
zdravil vse navzoče ter se zahvalil na 
zelo lepo udeležbo in za prostovoljne

prispevke, katerih so zbrali nad 
1000 din. Ljudem je objasnil pomen 
te prireditvice pod naslovom »Pevsko- 
baletna prireditev« Ta mladinec, 
mladi Milan, je govoril počasi ter 
med drugim dejal, d a  tudi naši naj
mlajši veliko zmorejo.

Dvorana se je napolnila s ploska
njem in vzkliki.

Na odru se je pokazalo 7 plahih 
pionirk, ki so danes tudi prvič na
stopile Bile so pionirke sedemletke 
odreda »Franceta Prešerna«  Gornje 
Lendave.

Ob skladnih gibih si slišal tiho 
petje malih pionirk.

Na obrazih gledalcev si opazil, da 
je ta prireditvica za njih čisto nova, 
Po 13. točki nastopa se je zavesa 
zagrnila, dvorano je napolnilo dolgo
trajno ploskanje in odobravajoči 
vzkliki Radostnih obrazov so zapu
ščali ljudje dvorano. Bili so ponosni 
na svoje najmlajše. V. G.

Čl a n i s in d ik a t o v  s o b o š k e g a
OKRAJA ZMAGUJEJO V KOČEVSKIH 

GOZDOVIH
Gosti, košati gozdovi v okolici Kočev

ja so po svoji divjosti svojevrstni in 
zanimivi. Sindikalna brigada, kj je pri
spela v te gozdove pa se je kmalu 
znašla v njihovi goščavi in prvi kubiki 
so padali že prvi dan Vse hitreje je 
šlo delo, čim dalje so brigadirji pro
dirali v gozd. Zadovoljno in zmagovito 
so pogledovali padajoče orjake, peli in 
vriskali. Plan je precejšen in treba ga 
je izpolniti v petindvajsetih dneh, to 
je 2000 pm. Izdelano pa je že 245 pm 
Sicer so težkoče z orodjem, toda bri
gadirji so pogumni.

Brigadirji vodijo borbo za preseganje 
norm v gozdu, intendant pa skrbi za 
njihovo preskrbo in brigadirji so zado
voljni z njim, saj se je hrana vidno iz
boljšala. Vsi so marljivi. Tekmujejo 
desetine med seboj a posamezniki zo
pet med seboj Veselo razpoloženje jih 
ne mineva nikdar. Kljub temu, da so 
utrujeni si po delu še dolgo v večer 
pripovedujejo in se šalijo. 

V torek pred odhodom na delo pa je 
čakalo brigadirje druge desetine veselo 
iznenadenje Prejeli so prehodno zasta
vico, kot najboljša desetina v brigadi. 
Zastavico je prejel od komisarja dese
tar druge desetine, Flisar Ludvik, ki se 
je zahvalil za dano priznanje in ponos
no zatrjeval, da bo njegova desetina še 
v bodoče najboljša. Pa so se zganili 
med navdušenjem ostali brigadirji in 
slišati je bilo: »Tekmovali bomo še bolj 
in naša bo.«

Ves dan so veselo pele sekire in glas 
motorne žage je samozavestno donel po 
gozdu. Člani sindikatov so se še bolj 
goreče zagnali v borbo za kubike — v 
boj za preskrbo članov sindikatov s 
kurivom. Brigadir

O važnosti km etijskih m elioracij
(Nadaljevanje)

Prekmurska tla sestoje iz težke gline, 
ilovice ter iz raznih njihovih podvrst, 
ki so pomešane med seboj. V suši so 
tla trda, zbita kot beton.

Sezonsko delo je stalen pojav. Nujno 
je, da smo se lotili problema meliora
cije Prekmurja.

Prekmurska tla sestoje iz težke gli
ne, ilovice ter iz raznih njihovih pod
vrst, ki so pomešane med seboj. V suša 
so tla trda, zbita kot beton.

Pedološke raziskave so dognale, da 
bodo potrebni sledeči

agrotehnični ukrepi
1. Osuševanje zamočvirjenih predelov
2. pred in med namakanjem:

a) kalcifikacija,
b) postopno globoko oranje.

c) himifikacija (organska gnojila — 
lupina),

d) kompostizacija (na peščenih 
tleh).

Vse te ukrepe pa ni mogoče izvajati 
brez temeljite predpriprave. Zato je že 
sedaj organizirana v Žitkovcih pri Do
brovniku v Prekmurju

p o i z k u s n a  p o s t a j a ,  
katere cilj je na eksperimentalen, po
izkusen način določiti najprimernejši 
način namakanja za celo Prekmurje. 
Poizkusi se bodo vršili na površini 60 
ha, kjer bodo urejena poizkusna polja 
po posebnem, v  te namene urejenem 
sistemu. To je  zlasti važno zaradi pod
zolaste zemlje, katere že itak slabe last
nosti bi se z nepravilnim namakanjem 
še poslabšale Uveden bo poseben tra
vopoljni sistem gospodarjenja z dolo
čenim plodoredom

Prav tako se bodo tu določili pravilni 
agrotehnični ukrepi V plodored, kolo
bar bo uvedena tudi detelja, ki sedaj 
zaradi pomanjkanja kalcija skoraj ne 
uspeva. V letu 1945 bodo ugotovljeni 
rezultati agrotehničnih ukrepov iz poiz
kusnih polj, od katerih naj se najboljši 
način kompleksno uporablja Vodo za 
namakanje bo zbirala velika pregrada 
v Bukovici, ki je že v gradnji.

Upoštevajoč vse te mere ne moremo 
govoriti o melioraciji, ampak bo to po
polna bonifikacija Prekmurja, ki bo ob
segala sledeče ukrepe:

Odvajanje vode. zaščito od poplav, 
izsušitev močvirij, namakanja, agroteh
nične ukrepe osnovanje ribnikov, me
hanizacijo modernizacijo kmetijstva:

Poplave v Prekmurju, zlasti v Le
davski dolini, bodo preprečene s tem. 
da se bo zgradil razbremenilni, odvod
ni kanal od Murske Sobote mimo Do
kležovje in Bukovcev do Mure Ta ka
nal bo zajel približno polovico padavin
skega področja Ledave skupaj z Mar
ijanskim potokom ter bo odpeljal tre
tjino visokih vod Ledave, ki povzroča
jo poplave in ki jih bo odpeljal direkt
no v Muro Obenem na bo imel ta ka
nal tudi ugodno posledico za razvoj 
Murske Sobote, ker bo znižal gladino 
talne vode, ki je zelo visoka in sedaj 
zelo ovira visoke gradnje v Murski So
boti

Prav tako b o , z graditvijo razbreme
nilnika omogočena lažja izvedba kana

lizacije za Mursko Soboto. Razbreme
nilnik bo imel tako obliko profila, da 
ga bodo pota in manj važne ceste lah
ko križale s  pomočjo ramp, dočim bodo 
na važnejših križiščih postavljeni defi
nitivni mostovi.

Po zgraditvi razbremenilnik a bosta 
tekli po stari strugi Ledave le dve tre
tjini visokih vod, za katero bo stara 
struga dovolj velika, le ponekod jo bo 
treba urediti. S tem odpadejo ogromni 
stroški, ki bi nastali, če bi morali Le
davo regulirati v vsej dolžini. S tem 
ukrepom bo rešenih pred poplavami 
okrog 7000 ha

(Nadaljevanje prihodnjič).

OBVESTILO
Obveščamo vse komitente, kateri 

vnovčujejo svoje fakture preko nas po 
»Uredbi o medsebojnem plačevanju v 
gospodarstvu«, da iste vnovčijo najkas
neje 3 dni po odpošiljatvi (izročitvi) 
blaga. Po tem roku bomo ravno tako 
fakture vnovčevali, vendar bomo prisi
ljeni vašo netočnost javiti Ministrstvu 
financ LRS zaradi prekrškov v finanč
nem poslovanju.

Narodna banka FLRJ 
Centrala za LR Slovenilo 
podružnica Murska Sobota

MESTNI KINO MURSKA SOBOTA 
p r e d v a j a :

od 29. do 31. julija angleški umet
niški film »HAMLET«, brez tednika; 
od 2. do 4. avgusta sovjetski film 
»SREDNJI NAPADALEC«, tednik; 
od 5. do 7. avgusta poljski umetni
ški film »NEKJE V BERLINU«, ted
nik;
od 9. do 11. avgusta češki film'»JA- 
NOŠIK«, tednik in 
od 12. do 14. avgusta sovjetski prav
ljični film »POVEST O SIBIRSKI 
ZEMLJI«, brez tednika.

Predstave v  torek, sredo, petek in so
boto ob 20. uri, v  četrtek ob 17,30 in 
20. url, v  nedeljo ob 15., 17,30 in 20. uri.

RAZPIS
za sprejem učencev v gospodarstvo To
varne splošnih metalnih konstrukcij in 

vijakov Maribor-Tezno
V šolskem letu 1949-50 bodo sprejeti 

učenci za sledeče stroke:
1. orodjarske,
2. strugarske,
3. strojno ključavničarske,
4. splošno ključavničarske,
5. kovaške.

Pri izbiri stroke se bo upoštevalo po
trebe obrata, sposobnosti in po možnosti 
želje učenca.

Pouk v šoli je teoretičen in praktičen 
in traja 3 leta. Stroške šolanja in vzdr
ževanja učencev (stanovanje, hrana, 
obleka, knjige, šolske potrebščine i. dr ) 
krije država in zato bo sprejeto le do
ločeno število učencev v  internat. Učen
ci prejemajo plačo po uredbi.

Kandidat mora izpolnjevati sledeče 
pogoje:

1. da je državljan FLRJ,
2. da na dan 1. IX. 1949 ni starejši 

od 17 let ter ne mlajši od 14 let,
3. da z uspehom opravi izpit iz sloven

ščine in matematike.
4. da ie dovršil z odličnim, ali prav 

dobrim uspehom 4 razrede osnovne 
šole.

5. da se obveže, da bo po končanem 
šolanju ostal v tovarni najmanj 6 
let

Pri vpisu je treba predložiti naslednje 
listine:

1. Lastnoročno napisano prošnjo, kole
kovano z 10 din.

2 rojstni list,
3. zadnje šolsko spričevalo.
4 lastnoročno pisan življenjepis,
5. pismeno obvezo staršev ali varuha, 

potrjeno od oblasti, da bo po kon
čani šoli ostal v službi pri podjetju 
6 let in se obvezuje povrniti vse 
stroške, ki bi nastali v času šola
nja učenca, če bi ta neopravičeno 
zapustil šolo ali bil po lastni kriv
di izključen

Prijave je predložiti do 1. avgusta t. l. 
upravi šole v Mariboru, »Frančiškanski 
vrt«.

Venčeslav Dolinec:

Laci je kosil
Na prostrano prekmursko ravnino 

pripeka vroče julijsko sonce. Po po
ljih mrgoli ljudi. Pridni so ko mrav
lje. Žanjejo. Včasih se zasliši s po
lja dolg, vesel vrisk. Žito pada pod 
ostrino kos.

Tudi Maučecovi žanjejo. Laci ve
selo zamahuje s koso, veselo, kakor 
že dolgo ne. Mati, ki pobira klasje, 
ga komaj dohiteva in bratec, vezač, 
se jezi, da ju ne more nikdar dohi
teti. Vedno je nekaj korakov nji-

 Komaj poveže snop, že ima pred 
seboj sedem drugih. Znoj mu cur
koma lije s čela, srajca mu je vsa 
premočena.

Laci, ne tako hitro, saj vidiš, da 
vaju ne morem dohiteti.«

Toda Laci se le smeje in še močne
je zamahne s koso.

Laci je na dopustu. Dela v mari
borski tekstilni tovarni. Včeraj je 
prišel domov na dopust, toda ne mo
re mirovati. Petletka kliče in Laci 
sledi temu klicu. Včeraj v tovarni, 
danes na polju. Nikjer mu ni težko. 
Za vsako delo zna z veseljem prijeti. 
Mladost, ki v njem prekipeva, mu 
daje moči.

Prikosil je do konca njive, odložil 
koso in stopil pomagat bratcu, ki je 
že precej zaostal.

»Daj sem klini«
Molče ga je ubogal in si s pred

pasnikom obrisal razgreti obraz. 
Kmalu je bilo vse snopje povezano.

Mati je prinesla cekar in se vsedla 
na snop. 

»Južinali bomo.«
Molče  so segli po hrani. Bili so 

že pošteno lačni in žejni.
«Samo še letos žanjemo s koso,« 

se je oglasil Laci. »Drugo leto pa 
upam, da bomo že s stroji. Tudi na
še ljudi bo srečala sčasoma pamet, 

se ne bodo več branili iti v za: 
drugo, samo spoznati morajo, da jim 
bo tam laže.«

»Marsikateri nočejo slišati o tem,« 
je pripomnil Jožek.

»Vi mladi začenjate vse po svo
jem,« je dejala mati, »in ravno to je 
nepravilno. Stoletja s m o  delali tako,
zakaj bi ne tudi vnaprej?«

»Teda ljudje postajamo, vsak dan 
pametnejši. Zakaj bi tisto staro vle
kli iz roda v rod, če pa je to novo 
lažje in boljše za nas. Tudi v naši 
se bodo še prepričali, da je boljše 
tako. Glejte, Tešanovčari so se že

premislili in danes delajo skupno. 
Vprašajte jih, če jim ni boljše kot 
prej;«

»Jaz bom pa traktorist!« se je na
vduševal Jožek. »Oral bom ta polja 
da bo veselje. O prvi priliki se bom 
prijavil na traktorski tečaj.«

»Imaš prav!« ga je potrepljal Laci 
po ramenu.

Kosa je zopet zapela. Laciju se je 
zdelo, da mu pripoveduje čudovito 
povest o kruhu in o novih, močnih 
ljudeh, ki si s svojim delom priprav
ljajo lepšo, srečnejšo bodočnost.

Sonce je že zahajalo za gozdovi, 
ko so Maučecovi pokosili. Zložili so 
snope v križe in počasi stopali proti 
domu.

»Če bi imeli stroje, koliko manj 
dela bi bilo treba. V treh urah bi 
naredili toliko, kakor smo danes ves 
dan.«

Mati je molčala.
»Tudi pri nas bodo; še zapeli stro

ji. Mladina bo naredila tisto, čemur 
se starši upirajo. Mladina bo preob
razila vsa ta  polja.«

Stopali so po koniku proti domu 
in molčali. Vsak je bil zatopljen v 
svoje misli. Nekje’ na polju so pela 
dekleta: »Nabrusimo k ose .. .«

Urejuje uredniški odbor. — Odgovorni urednik Širec Viktor ml. — Naslov uredništva: »Ljudski glas«, Murska Sobota. — Tiska Mariborska tiskarna.


